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цена 1.50 лева

Ръководената от Жан-Клод 
Трише институция иска 
орязване на евросубсидиите 
при дефицит над 3%

USD/BGN: 1.55484  

-0.38% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.25790  

     +0.38% 
Българска народна банка

SSofix: 365.24  

    -0.33% 
Българска фондова борса

BG40: 105.10    

-0.03%
Българска фондова борса

Новини ▶ 7
Новини ▶ 10
EЦБ иска 
санкции при 
дефицит  

Банката за развитие е 
платила 100 млн. лв. 
на бизнеса

Компании  ▶ 12-13
Mалките ИП се 
насочват към 
чуждите пазари 
Ниските обороти и по-
високите изисквания 
на клиентите доведоха 
до предлагане на нови 
платформи

Димитър Димитров, изп. директор на 
ББР
▶

Компании ▶ 11
Съдия-изпълнител 
разпродава  
„Ален мак”    
Кредиторите ще 
изчакат решението 
на съда по молбата 
за обявяване в 
несъстоятелност на 
най-старата козметична 
компания у нас

Коментар ▶ 2
Газ вместо  
прах  
в очите
Покрай осъдителния си 
тон към посредниците, 
които са виновни за скъпия 
газ, премиерът Борисов ей 
така небрежно спомена, че 
България ще трябва да пла-
ти 280 млн. EUR за първия 
реактор на АЕЦ „Белене”

Тенденции ▶ 18
България е 
десетата по риск 
от фалит
Румъния и България се кла-
сираха сред 10-те държави 
с най-рискови държавни 
облигации. Това показва 
класацията на агенция 
CMA, в която се оценяват 
страните с най-рисков про-
фил и най-голяма застра-
шеност от фалит

Новини ▶ 9
Типови  
документи  за 
европрограмите

До края на годината може 
да се разработят типови до-
кументи за кандидатстване 
по обществените поръчки 
за проекти, финансирани 
от европейските фондове, 
каза Томислав Дончев

Новини ▶ 8
Компаниите се  
оплакват от  
регулаторния режим

Работим по одобряването 
на регулаторната рамка, 
каза министър Трайчо 
Трайков. Той допълни, че 
целта е до 2012 г. админи-
стративната тежест да се 
намали с 20%

АЕЦ “Белене” тръгва 
с пари от бюджета

На фона на противоречиви изказвания за цената на газа и ролята на 
посредниците премиерът Бойко Борисов и руският вицепремиер Виктор 
Зубков се разбраха за строителството на АЕЦ “Белене”. България ще трябва 
да плати 280 млн. EUR за първия реактор още през септември  ▶ 4-6
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Печеливш
иван илчев

Губещ
анна-Мария Борисова

Ботаническата градина в Балчик е окончателно присъдена на 
Софийския университет. Това реши Върховният касационен 
съд. Съдебното постановление не подлежи на обжалване. ВКС 
постанови, че ректорът на СУ Иван Илчев има право на вла-
дение върху поземлен имот от 5848 кв. м без сградите. Дър-
жавата трябва да му предаде и владението върху 120 273 кв. м 
площ, както и да му заплати 11 051 лв. съдебни разноски.

Върховният административен съд осъди министъра на 
здравеопазването Анна-Мария Борисова по дело, заведено 
от онкоболната Ангелина Ангелова. Пациентката е завела 
иск, тъй като МЗ не е осигурило необходимите диагностич-
ни и лечебни дози от радиофармацевтик за провеждане на 
лечението й. Ангелова не успяла да плати сама лекарствата 
си, което довело до усложняване на заболяването й. 

Мнения

кой обикновен чиновник, 
непривилегирован, може 
да си позволи да натрупа 
отпуски, т. е. да излиза в 
отпуск, без това да се доку-
ментира с молба и заповед?

не съм съгласен 

нарушават се правата 
единствено на хора с вла-
стови позиции от висшия 
и средния ешелон на дър-
жавната администрация.

Служител

надявам се държавата да 
продължи да изплаща задъл-
женията си към фирмите, 
защото това е начинът 
бизнесът да се раздвижи 
отново. Държавата дължи 
на фирми, те дължат на 
свои подизпълнители и т. н. 
С липсата на оборотни сред-
ства фирмите са с вързани 
ръце и няма как да оцелеят.

Мария

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1Туризмът ще е особе-
но засегнат, ако пет-
ролопроводът „Бургас 
- Александруполис” се 

реализира, а туристите 
ще спаднат минимум с 10%. 

2 Фалитите на фир-
ми през миналата 
година са скочили 
3 пъти, а броят на 

фирмите в открита проце-
дура по несъстоятелност 
за 9-те месеца на 2009 г. се 
е увеличил със 141%. 

3 Държавата про-
дължава да плаща 
на „Информацион-
но обслужване” за 

поддръжката на ИТ сис-
темите на финансовото 
министерство.

Газ вместо прах в очите
Спомняте ли се преди години 
колко популярни бяха спрейовете 
с нервнопаралитичен газ. Едно 
пръскане в очите е достатъчно да 
неутрализираш противника или 
нападателя си. 

Бойко Борисов също реши да 
използва газ. Само че не нервно-
паралитичен, а природен. Но ефек-
тът е същият - да не бъде обърнато 
внимание на важната новина. След 
срещата си с вицепремиера Виктор 
Зубков българският министър-
председател в типичния си стил 
хвърли бомбата за близо 200 USD 
оскъпяване на природния газ. 
Цената, която „Газпром” давал на 
синьото гориво за България, била 
339 USD на 1000 кубични метра, а 
крайният потребител го получавал 
за 576 USD. 

Покрай осъдителния си тон към 
посредниците, които са виновни 
за скъпия газ, премиерът Борисов 
ей така небрежно спомена, че през 

септември България ще трябва 
да плати 280 млн. EUR за първия 
реактор на АЕЦ „Белене”. Нищо, 
че до вчера се биеше в гърдите, че 
спира проекта, ако не се намери 
стратегически инвеститор. 

Оказва се, че въпреки много-
бройните завои в мнението на 
премиера все пак втората атомна 
електроцентрала ще бъде строена 
с държавни пари. Финансовият 
министър Симеон Дянков ще 
трябва да се подчини на Генерала 
и да намери финансиране, въпреки 
че се кълнеше, че няма да отдели 
и стотинка, докато не се намери 
въпросният инвеститор.

Големият проблем обаче е, че 
в актуализацията на бюджета, 
който утре ще се гледа в парла-
мента, не са предвидени пари за 
купуването на първия реактор. Там 
приходите са намалени с 2 млрд. 
лв., а разходите се увеличават с 
900 млн. лв. Допълнителните сред-

ства трябва да отидат за здравна 
каса, инфраструктура, социални 
плащания, тютюнопроизводители 
и др. За АЕЦ „Белене” и въпросни-
те 280 млн. EUR няма и думичка.

По всичко личи, че преди 
плащането на реактора през сеп-
тември ще се наложи още една ак-
туализация на бюджета. Този път 
заради „Белене”. Това още повече 
ще увеличи бюджетния дефицит, 
който към момента е планиран да 
достигне 3.26 млрд. лв. 

Едва ли е останал и един човек 
в държавата, който да вярва, че 
Борисов някога е имал намерение 
наистина да спре проекта АЕЦ 
„Белене”. Атомната централа 
се превърна в основния коз в 
надлъгването с Русия. Този път 
играта на Бойко Борисов беше да 
договори по-ниски цени на газа. И 
да се хареса на електората, който 
напоследък повече симпатизира на 
Цветан Цветанов.

Премие- 
рът Борисов 
небрежно 
призна,  

че България ще 
трябва да плати  
280 млн. EUR за 
първия реактор  
на АЕЦ „Белене”

коментар

 Премиерът Бойко Борисов сменя през седмица позицията си за строежа на аец „Белене”                       СнИМКА ЕМИлИя КоСТАДИноВА▶
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Приоритетни ще са проекти-
те на общините по поречие-
то на р. Дунав, каза зам.-ми-
нистър Лиляна Павлова

USD/BGN: 1.56079 

+0.14%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.25310  

     -0.14%
Българска народна банка

Sofix: 366.45  

    -1.15%
Българска фондова борса

BG40: 105.13     

-0.82%
Българска фондова борса

Новини ▶ 11
Новини ▶ 6
Държавата дава 
73 млн. лв. за 
наводненията  

Нови правила и 
за етикетите на 
биохраните

Компании  ▶ 12-13
Износителите 
увеличиха 
продажбите си  
Това показват месечните 
резултати при „Монбат” 
АД, „Софарма” АД, „Стара 
планина Холд” АД и ос-
новните дружества в порт-
фейла на холдинга

Мирослав Найденов, министър 
на земеделието и храните
▶

Коментар▶ 2
МВР 
не пълни 
бюджета
Премиерът Бойко Борисов 
твърди, че приходната 
част в бюджета зависи от 
МВР. Приходната част в 
бюджета зависи от МВР 
точно толкова, колкото 
и от Министерството на 
здравеопазването.

Новини▶ 8-9

Скъпият газ взима нови 
жертви в Радомир

Медиен бизнес▶ 22-23

Телевизия TV 7 може да бъде 
продадена до няколко години

100 души ще бъдат 
съкратени заради по-
скъпата цена на природния 
газ. Министър Трайков 
е против държавата да 
подкрепя предприятията в 
тежката индустрия

Доброто развитие на 
телевизията може да 
привлече някоя голяма 
медийна компания като 
стратегически инвеститор, 
каза Светлана Василева, 
изп. директор на TV 7

Новини▶ 8
ГЕРБ ще 
отхвърли ветото 
за отпуските
Първанов върна 
промените в Кодекса 
на труда, тъй като се 
нарушавали правата на 
работниците. Депутатите 
от ГЕРБ обаче са 
категорични, че ще 
гласуват против ветото

Компании ▶ 14
Акционер в КТБ 
се отказа да раздава 
дивидент  
„Кен трейд” блокира ре-
шението за разпределение 
на 15 млн.лв. от печалбата 
в „Технологичен център 
- Институт по Микроелек-
троника”

Добрите пак ще плащат 
заради лошите 

От средата на 2012 г. всички касови апарати ще трябва да имат мобилна връзка и да изпращат отчети 
в края на всеки работен ден. Не е ясно какъв ще е ефектът за бюджета, но това ще натовари бизнеса с 
допълнителни 200 млн. лв. Коректните компании отново ще трябва да плащат сметката на сенчестия 
бизнес  ▶ 4-5

Колаж Вихър Ласков
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Честване

цитат

Добрата новина е, че отмина една 
година от управлението на ГЕРБ. 

Лошата новина е, че остават още три  
години съобразно конституцията

Число на деня

100 
млн. лв. е изплатила Българската банка за развитие на 

бизнеса. Според министъра на регионалното развитие и 
благоустройството Росен Плевнелиев 40% от средства-
та са предоставени на строителните фирми

▶

 Сергей Станишев, бивш министър-председател

Туширане на  
недоволството

коментар

Строителните фирми 
и регионалният минис-
тър Росен Плевнелиев 
вчера отново плеснаха 
с ръце и се прегърна-
ха. И пак договориха 
изплащане на дълговете 
към бранша. Този път в 
сценката имаше и други 
участници - от Банката 
за развитие. Целта на 
занятието беше да се 
решат проблемите при 
изплащането на задъл-
женията към бизнеса. За 
пореден път. 

В края на миналата 
година беше подписано 
споразумение за изпла-
щане на 200 млн. лв. на 
строителните компании. 
От тях са платени 147 
млн. лв. Така поетите 
договорености от държа-
вата не бяха изпълнени. 
Управляващите твърдят, 
че едва ли не схемата за 
покриване на дълговете 
към бизнеса е идеална. 
Всяка фирма можела да 
подаде заявление и да 
си поиска парите. Ако 
беше така, едва ли щяха 
вчера да се срещат, за да 
мислят как да се подобри 
тя. Или просто се опита-
ха да тушират недовол-
ството на компаниите. 

Проблемът е, че все се 
измисля някаква схема, 
при която я притискат 
компаниите да опростят 
10%, я после им удържат 
7%. Така се създава впе-
чатление, че се действа 
с презумпцията, че спе-
челените обществени по-
ръчки са били раздути. 
В някои случаи може и 
това да е така, но както е 
казал народът: “Не е луд 
тоя, дето яде баницата, 

Държавата 
няма пари 

да плати сметката. 
Затова на управля-
ващите не им пука 
как ще се оправят 
фирмите - плащат 
заплати, осигуров-
ки, за материали, на 
подизпълнители

pari.bg реплики

По темата “21% от офис 
площите в София са без 
наематели” 

Според мен процентът на 
незаетите офис площи дори 
ще се увеличава. Не може да 
се строи толкова много и 
да се очаква, че сградите ще 
се пълнят - даже ако може и 
на по-високи наеми. Толкова 
фирми фалират или са на 
ръба, не може да се очаква, 
че ще плащат куп пари за 
офиси. Ако толкова сери-
озно е положението в два 
от най-големите градове, 
страх ме е да си помисля как-
во се случва в по-малките. 
Още по-голям е проблемът с 
търговските площи - с всич-
ките тези молове, които 
се построиха, търговските 
улици са на път да си оти-
дат, а в моловете, доколко-
то знам, наемите са много 
по-високи от приходите на 
магазините.

димитър 

▶

▶

красимира Янева, 
kyaneva.pari.bg

Модератор на конференция по повод 115-ата годишнина от убийството на Стефан Стамболов бе истори-
кът и последен шеф на Шести отдел на държавна сигурност д-р димитър иванов 
▶

СНимкА БОБи ТОшев

а тоя, дето му я дава.” 
Така и компаниите, 
чиито сметки по фактури 
не са раздути, също са 
принудени да се простят 
с част от сумите. 

Сега държавата няма 
пари да плати сметка-
та. Затова на управля-
ващите не им пука как 
ще се оправят фирмите 
- плащат заплати, оси-
гуровки, за материали, 
на подизпълнители и т. 
н. Има създаден ред, но 
не всички ще може да 
се възползват от него. 
Например “Трейс Груп”, 
на която държавата 
дължи над 30 млн. лв., 
защото има изтеглен 
банков кредит, не може 
да си получи парите за 
извършени дейности. 
Ако компанията дълже-
ше толкова пари на дър-
жавата, едва ли щеше да 
съществува.

В края на миналата година беше подписано споразумение за изплащане на  
200 млн. лв. на строителните компании
▶

СНимкА мАРиНА АНгелОвА
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В средата на септември ще 
бъде готов първият реактор 
от бъдещата АЕЦ „Белене”. 
За него страната ни вече е 
платила на руската компа-
ния „Атомстройекспорт” 
300 млн. EUR. Премие- 
рът Бойко Борисов обяви, 
че финансовият министър 
Симеон Дянков трябва да 
намери още 280 млн. EUR. 
В противен случай сме за-
плашени от съд и може да 
изгубим и вече платените 
300 милиона. 

Така още преди да сме на-
мерили стратегически ин-
веститор за изграждането 
на втора атомна централа, 
България започва да плаща 
оборудването за нея.

Пътни карти
За проекта „Белене” бяха 
постигнати много положи-
телни резултати, обяви зам.-
премиерът на Русия Виктор 
Зубков след вчерашната му 
среща с премиера Бойко 
Борисов. Той пристигна с 
експерти у нас след едноча-
совия разговор на Борисов 
с руския премиер Путин 
преди няколко дни.

По думите на Зубков про-
ектът АЕЦ „Белене” е фак-
тически приключен. Пътна-
та карта била готова, което 
означавало, че вече може да 
се решават всички въпроси, 
свързани с реализацията на 
проекта. 

В пътната карта за АЕЦ 
„Белене” са определени 
задачите, които трябва да 
се решат: привличане на 
европейски инвеститори, 
преструктуриране на про-
екта, цена, която няма да 
се променя до реализацията 
на проекта, и финансира-
не на етапи. Всички тези 
въпроси трябва да бъдат 
изчистени до септември, 
каза българският премиер 
Бойко Борисов. Не стана 
ясно дали дотогава трябва 

Проектът за втора атомна централа вече 
има пътна карта, но не и инвеститор

Мила Кисьова
mkisiova@pari.bg

Цената на централата ще бъде 
намалена с 40 % до 7 млрд. EUR
Стойността на 
проекта няма 
да се променя с 
инфлационни индекси

С 40% може да бъде на-
малена цената на изграж-
дането на АЕЦ „Белене”. 
Новата централа ще стру-
ва около 6-7 млрд. лв. и 
тази цена ще бъде в сила и 
след седем години, когато 
е пусковият й срок. Това 
заяви премиерът Бойко 
Борисов след срещата му 
с руската делегация. С 
колко ще се оскъпи про-

ектът АЕЦ „Белене”, бе 
един от най-спорните 
въпроси заради неясната 
инфлационна клауза в до-
говора с „Атомстройекс-
порт”. Очакванията бяха 
до изграждането на цен-
тралата нейната цена да 
надхвърли 10 млрд. лв.

Точната цена на проек-
та и точната формула за 
определяне на цената, на 
която ще се произвежда и 
продава електроенергия-
та, произведена от АЕЦ 
„Белене”, трябва да ста-
нат ясни до септември.  
Причината е, че в среда-

та на септември ще бъде 
готов първият реактор за 
централата и България 
трябва да плати 280 млн. 
EUR. Ако финансовият 
министър Симеон Дянков 
не намери тези пари, сме 
заплашени от съд и може 
да изгубим платените вече 
300 млн. EUR за този ре-
актор, обясни премиерът 
Борисов.

Хората, които се зани-
мават с проектирането на 
АЕЦ „Белене”, казват, че 
той е най-добрият подо-
бен проект в целия свят, 
заяви Зубков. По думите 

му практически тук е по-
стигната възможно най-
високата  степен на си-
гурност. Отговорено е на 
направените близо 8000 
забележки. Сега, разбира 
се, трябва да бъдат наме-
рени реални инвеститори, 
заключи Зубков.

Водим интензивни раз-
говори с еврокомисаря по 
енергетиката Йотингер, 
каза българският преми-
ер. Сръбският президент 
Тадич е потвърдил за тя-
хно миноритарно участие, 
което означава и пазар 
след това. 

да бъде намерен и страте-
гическият инвеститор.

Готова е и пътната карта 
по другия голям енерги-
ен проект - газопровода 
„Южен поток”. Тя обаче 
ще бъде подписана след 
седмица в Москва.

За нефтопровода „Бургас -  
Александруполис” руски-
ят вицепремиер заяви, че 
той няма да се реализира, 
ако има дори и минимално 
притеснение от екологични 
проблеми.

Новите цени на газа
На срещата с руския ви-
цепремиер е поставен 
проблемът и с цените на 
природния газ. Всъщност 
от „Газпром” излиза ев-
тин газ за България, заяви 
Борисов (виж стр. 6). Той 
е разпоредил разследване 
как по веригата цената 
стига до крайния потре-
бител с около 200 USD 
по-скъпа на 1000 куб. ме-
тра. В новите договори с 
„Газпром” страната ни ще 
преговаря за по-изгодни 
условия. Притеснени сме 
да не се окажем в ситуация 

да откликнем на искане-
то за по-ниски цени, но 
крайният потребител да 
не го почувства, коментира 
Зубков. 

Няма енергийна война
Енергийна война между 
България и Русия няма. 
Двата съвместни важни 
проекта в енергетиката - 
изграждането на АЕЦ „Бе-
лене” и „Южен поток”, ще 
бъдат реализирани, така че 
да са взаимоизгодни и за 
двата народа, бяха общите 
послания на Борисов и Зуб-
ков след срещата. Строежът 
на втора атомна централа и 
на нов газопровод означава 
за България над 10 хил. ра-
ботни места и реални пари 
в икономиката, но точно 
толкова ще поемат и в Русия 
за производства, свързани с 
тези проекти, каза Борисов. 
В условия на криза това е 
изгодно за двете държави, 
допълни той. С една дума, 
така както и предполагах, 
руската страна ме разбира 
много по-добре от нашите 
опоненти в България, заяви 
премиерът.

Снимка марина ангелова

Южен поток

Отговорници:
 “Булгартрансгаз”,“Газпром”
Срок за реализация � ���� г.

Маршрут:

АЕЦ Белене 

До септември трябва да
се уточнят всички детайли

Маршрут:

Срок:
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▶ Капацитетът на "Южен поток" ще бъде 63 млрд. куб. м 

Борисов: От „Южен поток” 
ще печелим двойно и тройно
България запазва 
тръбите си, за 
новите ще има 50% 
собственост

По „Южен поток” вече 
няма неизчистени въпро-
си между България и Ру-
сия, каза премиерът Бойко 
Борисов. Потвърди го и 
зам.-премиерът на Русия 
Виктор Зубков.

Тръбите остават 
български
Основният проблем за 
България - какво става с 
наличните сега тръби през 
нашата територия, които 
са 100% български, е ре-
шен. Те ще бъдат използ-
вани в проекта, при това 
с не по-слаб капацитет за 
транспортиране на приро-
ден газ от сегашния. По 
тях ще се транспортира и 
сегашният транзит от Тур-
ция и Гърция. Собстве-
ността на новите тръби, 
които ще бъдат изградени, 
ще е 50% българска и 50% 
руска. Транспортираният 
по тях газ ще нарасне до 
63 млрд. куб. м годишно. 
По този начин печалбата 
на България от този про-
ект ще се удвои и утрои, 
каза Борисов.

Предстои БЕХ да прех-
върли ангажиментите си 
по изпълнението на про-
екта към „Булгартрансгаз” 
от българска страна. От 
руска страна изпълнител 
на проекта е „Газпром”.

Среща
След седмица наши екс-
перти, водени от шефа 
на „Газпром” Димитър 
Гогов, ще заминат в Ру-
сия, за да изчистят всички 
детайли по този проект и 
да подпишат пътната кар-
та. Според руските медии 
за Москва ще пътува и 
самият премиер Бойко Бо-
рисов. След това веднага 
започваме предпроекното 
проучване и оценката за 
въздействие на околната 
среда, каза Борисов. Мо-
же да бъдат привлечени и 

външни оценители. Този 
газопровод трябва да е 
факт през 2015 г., каза 
премиерът. Той уточни, 
че паралелно ще се работи 
и по другия алтернати-
вен проект - „Набуко”. 
Който стане по-напред, 
от него ще взимаме пър-
ви транзитни такси, каза 
Борисов.

Уверение
За Русия е било особено 
важно да чуе потвържде-
ние от българската страна, 
че ще участва в осъщест-
вяването на „Южен по-
ток”. Говорихме, че е не-
обходимо да бъде ускоре-
но вземането на решения 
по редица въпроси, като 
например създаването на 
проектната компания, каза 
Зубков. 

Пътна карта

привличане на европейски инвеститори

преструктуриране на проекта

цена на проекта без инфлационни индекси

точна формула кой и по колко ще
продава електроенергията

финансиране по етапи

отговорник от българска страна НЕК,
от руска Атомстройекспорт

Пътна карта

Наличните тръби, по които ще се
транспортира газът,
остават ���% български.

Собствеността на новите тръби,
които ще се изграждат, ще се подели
��% за България, ��% за Русия.

Транспортираният газ ще нарасне
до �� млрд. куб м.

Следващата седмица в Москва ще се
подпише пътната карта на проекта.
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Близо с 200 USD повече за 
1000 куб. м природен газ 
плаща крайният потребител 
в България от цената, по 
която „Газпром” го доставя 
до границата. 

Това стана ясно след 
срещата на първия вице-
премиер на Русия Виктор 
Зубков с премиера Бойко 
Борисов. Средната цена, по 
която „Газпром” продава 
природния газ за България, е 
339 USD за 1000 куб. м към 
днешна дата, заяви Зубков. 
Промишлените потребители 
обаче у нас плащат между 

472 и 501 USD за 1000 куб. м 
при равномерна консумация 
и между 519 и 576 USD при 
неравномерна консумация. 
За битовите потребители 
цената е 576 USD за 1000 
куб. м. 

Едната от трите фирми 
посредници „Овергаз” обаче 
откри грешка в думите на 
Зубков. Според компания-
та, руският вицепремиер е 
цитирал първата цена без 
ДДС, а втората с ДДС.

Руско притеснение
Това са много високи цени, 

разликата е много голяма 
и сме обезпокоени, че ру-
ското правителство може 
да изпадне в ситуацията да 
откликне на желанието на 
България за намаляване на 
цените на природния газ при 
бъдещите договори, но това 
да не се усети от крайните 
потребители, заяви Виктор 
Зубков.

Експертите не можаха да 
ми дадат отговор откъде и 
как се формират тези цени 
за крайните потребители, 
заяви българският премиер. 
Той е дал срок - до една сед-

мица шефът на „Булгаргаз” 
Димитър Гогов да даде точ-
ни разчети. Искам да зная 
къде по посредниците отива 
разликата в цената, каза Бо-
рисов. Ако не ми направят 
тази справка, ще накарам 
ДАНС да проверява, каза 
Борисов. Не е справедливо 
правителството да търпи 
негативите от това, че някой 
по веригата става богат, до-
пълни той.

отново преговори
На 15 юли експерти, во-
дени от Гогов, заминават 

за Москва, където ще се 
обсъжда проектът „Южен 
поток”. 

С „Газпром” те ще съ-
поставят и точните це-
ни, по които пристигат 
доставките природен газ 
от Русия. Доставките по 
бъдещия договор, който 
трябва да бъде сключен 
от началото на 2011 г., 
също ще бъдат обсъжда-
ни. От Русия ще искаме 
по-благоприятни условия 
от сегашните.

Господин Зубков прие 
да разговаря с премиера 

Путин във времето на фи-
нансова и икономическа 
криза крайният потреби-
тел в България да не по-
несе удар от по-високи 
цени на газа, каза още 
Борисов.

Ще докладвам на гос-
подин Путин, въпреки 
че и в момента България 
получава природен газ 
по преференциални цени, 
каза Зубков. „Газпром” 
продавал синьото гориво 
на цени, които са 90% от 
пазарните. 

Мила Кисьова

Разминаване в числата и 
атака срещу посредниците
Средната цена, по която „Газпром” продава газа за България, е 339 
USD за 1000 куб. м, заяви руският вицепремиер Виктор Зубков 

Първият вицепремиер на Руската федерация виктор Зубков пристига за среща в Министерския съвет Снимка марина ангелова▶

Ако „Газпром” намали цената, 
потребителите ще го усетят
Ако „Газпром” 
намали цената на 
природния газ на входа, 
това веднага ще се усети 
от потребителите. 
Държавната комисия 
за енергийно и водно 
регулиране регулира 
цената, по която „Бул-
гаргаз” продава синьо 
гориво в качеството му на 
обществен доставчик по 
съществуващи договори. 
Намалението определено 
ще се почувства, защото 
това, което ние добавяме, 
са разходите за пренос, за 
разпределение, които са 
също регулирани цени. 
Щом се намали цената на 
входа, ще се отрази вед-
нага на крайните цени.

Ангел Семерджиев,  
председател на държавната комисия за енергийно и водно регулиране

Цената за крайните  
потребители е с 50% по-висока
Договорите за достав-
ка на газ трябва да са 
между „Булгаргаз” и „Газ-
промекспорт”. В момента 
има няколко договора с 
няколко посредника и ко-
гато приключат договори-
те, те ще бъдат заменени 
със споразумения между 
„Булгаргаз” и „Газпромек-
спорт”. 338 USD не е чак 
толкова ниска цена. Защо 
домакинствата я купуват 
по 580 USD, е въпрос, 
който ще помоля Държав-
ната комисия за енергийно 
и водно регулиране да 
анализира и да представи 
пред нас доклад, тъй като 
това са регулирани цени. 
Те са определили цените 
на газоразпределителните 

Трайчо Трайков, 
министър на икономиката, енергетиката и туризма

дружества. Това важи най-
вече за „Овергаз”, който 
е и посредникът, който 
продава синьо гориво 
на „Булгаргаз”. Си-
ньото гориво, което се 
доставя на газоразпре-
делителните друже-
ствата като „Овергаз”,  
е оскъпено с 1.5%, до-
като те го доставят на 
крайните потребители 
на цена, която е с 
50% по-ви-
сока.

Сравнения между 
цената на газа в други 
страни, където синьо 
гориво се доставя 
от „Газпром”, може 
да се правят само на 
едро по дългосроч-
ни договори, иначе 
всичко останало 
е специфично по 
елементи във всяка 
дър-
жа-
ва.

По време на срещата на 
вицепремиера на Русия 

Виктор Зубков с премиера 
на България Бойко Борисов 

е допусната техническа 
неточност, твърдят от 

доставчика на синьо гориво 
„Овергаз”. Според тях 
споменатата стойност 

от ��� USD за ���� кубически 
метра природен газ, която 
плащат крайните битови 
потребители в страната, 

е пресметната с ДДС, а тази, 
която „Булгаргаз” ЕАД плаща 

на входа на България � ��� USD, 
е без ДДС. Според дъщерното 

дружество на „Газпром” 
цената, която трябва 

да се използва, в случая 
е ��� USD, което е �� USD 

по�малко от сумата, цитирана 
от Виктор Зубков, се казва в 

съобщение на „Овергаз”. 
От компанията твърдят, че ДДК 

формира �/� от крайната 
цена на природния газ.

„Овергаз”: Разликата 
е заради ДДС
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Банката за развитие е платила 
100 млн. лв. на бизнеса
Едва около 37 млн. лв. 
са получили строител-
ните фирми

Българската банка за разви-
тие е платила 100 млн. лв. на 
бизнеса. Само около 40 на 
сто от тези средства обаче са 
отишли при строителните 
фирми, признаха от трезо-
ра. Това съобщи Димитър 
Димитров, изпълнителен 
директор на ББР. До 1 юли 
в банката са постъпили 476 
заявления за прехвърляния 
на вземания. Исканията са 
подадени от 242 фирми и 
са на обща стойност 132 
млн. лв.

Кредиторите
Почти 51 на сто от заявлени-
ята са за свършена работа от 
строителни компании. Ис-
канията са за 57.3 млн. лв., 
от които са платени около 
37 млн. лв. Други 35 на сто 
от заявките са за доставки 
на лекарства и медицинско 
оборудване, като от поиска-
ните 23.7 млн. лв. 20.6 млн. 
са постъпили в сметките на 
фирмите.

Проблемите  
за бизнеса
През миналата седмица 
след среща на министър 
Росен Плевнелиев с Кама-
рата на строителите стана 
ясно, че фирмите са плахи 
при използването на новия 
механизъм за разплаща-
не на държавата към тях. 
Основните причини бяха 

Темпо
Трезорът 
плащал  
за 3-10 дни
▶ Между 3 и 10 дни е срокът, 
в който ББР плаща на фир-
мите, след като заявлени-
ята пристигнат при нея. 
най-често срокът  
бил 3-5 дни, но когато ком-
панията има друг залог или 
тежести, срокът се удъл-
жавал. 
▶ най-много заявления 
- 229, са постъпили за взе-
мания от МО, 206 - от 
социалното, от регионал-
ното министерство - 19, 
от транспортното - 9, 
от Мс - 6, от МВР - 4, от 
финансовото 2 и от земе-
делското - 1. 
▶ ББР не начислявала 
допълнителни такси за 
обслужване извън стан-
дартните за откриване 
на банкова сметка или 
паричен превод.

две - неяснота на схемата 
и фактът, че банката взима 
7% като такса от платената 
сума. Някои фирми, като 
„Трейс Груп Холд”, са в па-
това ситуация, защото пред 
ББР те трябва да покажат, че 
не са заложили вземанията 
си от държавата в други 
банки, а те са го направили. 
Така компанията не може 
да получи над 30 млн. лв. 
от държавата.

Решенията
„На този проблем ще се на-
мери решение, като ББР ще 
изкупи задълженията на фир-
мите”, обясни изпълнител-
ният директор на Камарата 
на строителите в България 
Иван Бойков. По думите му 
вече фирмите ще може да се 
срещат с представители на 
банката и да обсъждат очи 
в очи проблемните казуси, 
а няма само да си изпращат 

писма един на друг и реше-
нието на проблемите да се 
отлага във времето. 

От Банката за развитие 
обясниха, че и сега прилага-
ли механизми за уреждане 
на задълженията на фир-
мите. Най-често влизали 
в преговори с кредитора 
за вдигане на залога сре-
щу писмена гаранция за 
превеждане на част или на 
пълната цена на цесията на 

съответната банка. По тази 
схема 17 дружества са си 
получили дължимите пари. 

Удръжката
Според представители на 
строителния бранш банка-
та гледа на платените суми 
на фирмите като отпуснат 
кредит, от който си удържа 
7-8%, като това води до за-
губи за компаниите. Според 
изпълнителния директор на 

трезора Димитър Димитров 
процентите били максимум 
7.5 и били оптимален ва-
риант предвид цената на 
ресурса, който ББР плаща. 
Трезорът изкупува държав-
ните вземания със собствен 
или привлечен ресурс, който 
си имал съответната цена. 
Държавата ще изплати плате-
ните суми на ББР до 20 юли 
догодина.

Красимира Янева
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ДНСК даде  
зелена светлина  
за „Алея първа” 
Въпреки скандалите 
издадените от община-
та строителни разре-
шителни на „Холдинг 
Варна” няма да бъдат 
отменени
Дирекция за национален 
строителен контрол (ДНСК) 
разреши строежа на скан-
далната „Алея първа” във 
Варна. Решението гласи, че 
в района може да се строи 
след укрепване на свлачище-
то. Издадените от общината 
строителни разрешителни 
на „Холдинг Варна” няма да 
бъдат отменени, но главният 
архитект на Варна Петър 
Йорданов щял да бъде санк-
циониран за това, че е издал 
разрешения за строеж, пре-
ди да издаде разрешения за 
укрепителни съоръжения. 
Това съобщи агенция „Ме-
диапул”.

Смяна на позициите
Пет разрешителни за строи-
телство на варненския плаж 
издаде община Варна мина-
лия месец, като се мотивира 
с позволение на министър 

Плевнелиев. Той пък възра-
зи, защото неговият подпис 
давал зелена светлина само 
за укрепителни дейности в 
свлачищния район, но не и 
за строителство на хотели. В 
началото на миналия месец 
ДНСК оповести, че ще спре 
строителство на „Алея пър-
ва”, тъй като по сделката има-
ше твърде много съмнения за 
нарушения на редица закони. 
Сега обаче от контролния ор-
ган обясняват, че нямало как 
да спрат строителство, което 
не било започнало. 

„Уронен престиж”
Миналата седмица „Холдинг 
Варна” поиска и 500 000 
лв. обезщетение за „уронен 
престиж” от неправителстве-
ната организация, която про-
тестира срещу реализацията 
на „Алея първа”. Ако до една 
седмица не бъде изплатена 
исканата сума, компанията, 
която е част от групировката 
ТИМ, ще заведе съдебно 
дело. „Холдинг Варна” на-
стоява още организацията 
да преустанови всички свои 
действия, насочени срещу 
интересите му.

Според швейцарската 
фирма договорите 
са били в полза на 
българското държавно 
дружество
 
Швейцарската компания 
EFT AG отхвърли заклю-
ченията на Софийската 
градска прокуратура, че 
е ощетила Националната 
електрическа компания с 90 
млн. лв. в периода 2004-2005 
г. В понеделник „Медиапул” 
информира, че до това за-
ключение е стигнато в про-
цеса на досъдебното произ-
водство срещу неизвестно 
лице от НЕК на ръководна 
длъжност.

Позиция
„Не ни е известна методо-
логията на прокуратурата, 
която са използвали, за да 
достигнат до такова заклю-
чение, но то най-вероятно 
е неточно”, каза един от 
основателите на групата 
EFT Джеймс Най в офи-
циално изявление. Според 
него  сделките, сключвани 
с НЕК, са били в полза на 
българското енергийно дру-

EFT отхвърли обвиненията, 
че е източвала НЕК

ниските цени от вътрешните 
е, че след прекратяването на 
договора за износ на ток за 
Турция е останал свободен 
производствен капацитет, 
който, ако не е бил реали-
зиран, е щял да доведе до 
пропуснати ползи. 

Договорите с частната 
фирма са подписвани от 
изпълнителните директори 

на НЕК Васил Анастасов 
и Любомир Велков. Срещу 
двамата директори на НЕК 
може да бъдат повдигнати 
обвинения. Прокуратурата 
ще проверява и енергийните 
министри от този период, 
които са били принципали 
на НЕК - Милко Ковачев, 
Мирослав Севлиевски и Ру-
мен Овчаров. 

жество и са му помогнали 
да предотврати сериозни 
загуби. В официалното съ-
общение на компанията се 
казва, че тя е закупувала 
електричеството на спра-
ведлива пазарна цена от 
НЕК.

избор без търг
През 2004 г. EFT е избрана 
за посредник при износа 
на електроенергия без търг 
или конкурс. От държав-
ната компания са заявили 
пред разследващите, че са 
уведомили няколко западни 
фирми за процедурата, но 
нито една не е проявила ин-
терес. До 2007 г. компанията 
е продала електричество на 
обща стойност около 350 
млн. EUR.

изводи
Назначената от Софийската 
градска прокуратура екс-
пертиза показва, че НЕК е 
продавала електроенергия 
на международното друже-
ство на цени, по-ниски от 
тези на вътрешния пазар. 
Разликата с цената за износ е 
останала за печалба на EFT. 
Обяснението на НЕК за по-

▶ Шефът на ББР Димитър Димитров, на строителната камара Светослав Глосов и министър Росен 
Плевнелиев (от ляво на дясно) се срещнаха, за да изгладят проблемите с плащанията към фирмитe 

сниМка МаРина ангелОВа

▶ НЕК е била ощетена с 90 млн. лв., твърдят от проку-
ратурата
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Близо 65% от фирмите в 
България смятат, че регула-
торният режим е непредска-
зуем. Това показва доклад 
на Световната банка, който 
беше представен пред Съ-
вета за икономически рас-
теж към Министерството на 
икономиката, енергетиката 
и туризма. Въпреки че през 
последните години някои 
административни пречки 
пред правенето на бизнес са 
отпаднали, все още те сери-
озно затрудняват фирмите, 
смятат от Световната банка.

От международната ин-
ституция акцентираха вър-
ху четири основни про-
блема - липсата на ясна 
политика по отношение на 

държавните такси, оста-
рялата нормативна база, 
слабия контрол от страна 
на институциите и липсата 
на прозрачност. Фирмите от 
промишлеността посочват, 
че отделят по 5% от вре-
мето си, за да изпълняват 
регулаторните изисквания. 
Този процент скача двойно 
при ново регистрираните и 
ИТ фирмите. Оказва се, че 
технологичните компании 
и стартиращите фирми гу-
бят още повече време, за 
да покрият регулаторните 
изисквания на държавата.

Работим по одобряване-
то на регулаторната рамка, 
уточни министърът на ико-
номиката, енергетиката и 

pari.bg  Петък 20 август 2010

Фирмите недоволни от 
регулаторния режим
Остарялата нормативна база и липсата на политика за държавните 
такси затрудняват бизнеса, се посочва в доклад на Световната банка

 За първи път от 2006 
г. се събра съветът по 
икономически растеж  
към Министерството 
на икономиката, енерге-
тиката и туризма, каза 
Трайчо Трайков (вдясно)  
снимка марина ангелова

▶

туризма. Той допълни, че 
целта е до 2012 г. админи-
стративната тежест да се 
намали с 20%. По думите 
му имало възможност тя 
да падне и с 35%. Много 
отдавна говорим, че трябва 
да се подобри регулацията, 
но за съжаление нищо не 
е направено в тази насока, 
казаха представителите на 
Асоциацията на индустри-
алния капитал в България 
и Българската стопанска 
камара. 

Нищо ново  
под слънцето
В различни доклади и из-
следвания проблемите се 
идентифицират и след това 

нищо не се променя, каза 
председателят на АИКБ Ва-
сил Велев. Той даде пример 
подаването на отчетите в 
НАП, НСИ и Агенцията по 
вписванията. Сега фирмите 
вече може да ги подават само 
на едно място при данъчните 
или в статистиката, пробле-
мът е обаче, че те трябва да 
се подават и в Агенцията 
по вписванията, уточни Ве-
лев. Така местата от три са 
станали две, а би трябвало 
финансовите резултати да се 
подават само на едно място 
от фирмите. По думите на 
Велев целта била не да се 
улеснят фирмите, а Агенци-
ята по вписванията да при-
бере едни 50 лв. (тази такса 

се плаща при подаването на 
отчета). 

По два пъти
Велев посочи и друг про-
блем - ваденето на сви-
детелство за съдимост и 
удостоверение за платени 
данъци при участието в раз-
лични обществени поръчки. 
Държавата разполага с тази 
информация и няма логика 
няколко пъти в годината 
директорите на фирмите да 
се налага да се разхождат до 
съда или до данъчните, за да 
си набавят тези документи.

Подводни камъни
Има незаконна регулация от 
страна на държавата, преду-

преди председателят на БСК 
Божидар Данев. Той даде 
за пример различните цени 
за право на строеж в раз-
личните общини. Ние сме 
установили, че има 1022 не-
законни регулации, уточни 
още той. Освен тях бизнесът 
се задъхва от таксите, които 
плаща, и липсата на сроко-
ве за издаване на лицензи 
и други административни 
документи. Липсата на кра-
ен срок, в който Банката за 
развитие трябва да преведе 
парите, които държавата 
дължи на бизнеса, е един от 
многобройните примери за 
това, обясни председателят 
на БСК.

Биляна вачева

Нечиста сделка със 
софийския боклук 
коствала поста на об-
щинската съветничка

„Бях изключена заради ико-
номически интереси.” Така 
звучи версията на общин-
ската съветничка от ГЕРБ 
в Пловдив Дани Каназирева 
по повод отстраняването й 
от редиците на партията. 

Основният аргумент на 
ГЕРБ беше, че действията 
на Каназирева са били насо-
чени в неин личен интерес 
и против този на партията 
и обществото. Вътрешният 
министър Цветан Цвета-
нов в парламента заяви, 
че общинската съветничка 
е трябвало да бъде изклю-
чена още през септември 

миналата година.

Казусът
Според нея обаче проце-
дурата по отстраняването 
й е била задействана в мо-
мента, когато е реагирала 
срещу таксата за приема-
нето на столичните бали с 
боклук на сметището край 
Цалапица. Тя твърди, че в 
сделката имало очевидна 
далавера. Парите от нея, 
които били близо 15 млн. 
лв., щели да отидат във 
фирмата на бившия зам.-
министър Димитър Пей-
чев. 

Същата компания спе-
челила и конкурса за по-
чистване на коритото на 
река Марица. 10 млн. лв. 
е трябвало да отидат за 
рекултивация на сметището 

в Цалапица. Веднага след 
като уведомила всички пар-
тийни началници в София 
за далаверата, заповедта 
за отстраняването й била 
подписана, твърди Кана-
зирева.

Кариери
„След изборите всички в 
ГЕРБ полудяха по служ-
бички и назначения, а към 
партийната централа за-
валяха CV-та. Имаше аб-
сурдни ситуации, при които 
се подреждаха желания за 
назначения. Ако не стане 
за първото, може да се кла-
сираш за второто”,  комен-
тира ситуацията в ГЕРБ 
Каназирева. Тя заяви още, 
че е обидена, но не и на 
Изпълнителната комисия, 
защото тя била принудена 

да избира между „партий-
ните интереси и морала”.

Конфликт
Каназирева отрече да има 
конфликт със здравния ми-
нистър Анна-Мария Бо-
рисова. „Казах, че е била 
подведена, за да не ми се 
наложи да кажа, че ми-
нистърката не е в час и 
няма представа под какво се 
подписва.” Накрая общин-
ската съветничка подаде 
оставката си пред медиите, 
като ги помоли, ако смятат, 
че е нечестна в работата си, 
да я предадат на председа-
теля на общинския съвет в 
Пловдив Илко Илиев. На 
заседанието утре тя щяла 
да седне там, където Илиев 
й посочил.

Елена Петкова    

Каназирева: Изключиха ме заради икономически интереси

 Дани Каназирева твърди, че в ГЕРБ здравният ми-
нистър Анна-Мария Борисова не знае какво подписва   
▶

Препоръки на СБ
Как да се намали 
регулаторната 
тежест

Да се разработи 
цялостна политика за 
държавните такси.

Да се създаде онлайн 
административен регис-
тър.

Подобряване на регула-
циите, свързани с конку-
ренцията.

Подкрепа на  
електронната бизнес 
регистрация.

▶

▶

▶

▶
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Обществените поръчки за  
европари ще са с типови документи
10% разплатени и 40% 
договорени средства 
до края на годината 
планира министърът, 
отговарящ за еврофон-
довете 
До края на годината може 
да се разработят типови до-
кументи за кандидатстване 
по обществените поръчки 

за проекти, финансирани от 
европейските фондове. Това 
съобщи министърът по уп-
равление на еврофондовете 
Томислав Дончев на среща 
с архитекти и проектанти 
във връзка с повишаването 
на усвояемостта на евро-
субсидиите. Към момента 
провеждането на общест-
вени поръчки създаваше 
най-много трудности и в 

сряда 7 юли 2010  pari.bg

И отлични европроекти 
остават без финансиране
Заради наплива на 
подадени проекти по 
отделни схеми някои 
от одобрените може 
да останат без субси-
дии

Ако по някои програми или 
отделни процедури инте-
ресът от страна на бене-
фициентите е нулев или 
много слаб, към други той 
е прекалено голям и дори 
одобрени проекти остават 
без финансиране. Към мо-
мента изключително голям 
наплив бе отбелязан към ня-
колко мерки по Програмата 
за развитие на селските ра-
йони (ПРСР) и Оперативна 
програма „Регионално раз-
витие” (ОПРР). Вече няма 
субсидии за закупуване на 
земеделска техника и за 
подпомагане на млади фер-
мери, както и за общински 
проекти. По оперативна-
та програма пък още през 
миналата година свършиха 
парите по три мерки - за 
образователна инфраструк-
тура, за реконструкция на 
общинските пътища и за 
социална и културна инфра-
структура. 

Казус с училище
„Имаме проект за изгражда-
не на достъпна инфраструк-
тура за около 20 училища, 
получихме одобрение, но в 
същото време ни отговориха, 

че няма да ни отпуснат фи-
нансиране, защото средства-
та по програмата са свърши-
ли.” Това разказаха вчера 
от Българско сдружение за 
личностна алтернатива по 
време на среща с министъра 
по управление на еврофон-
довете Томислав Дончев. 
В момента проектът им е 
замразен. „Има проекти, ко-
ито покриват минималните 
изисквания и се одобряват. 
Въпреки това те не попадат 
в началото на списъка от 
одобрени бенефициенти и 
затова парите може и да не 
стигнат до тях”, коментира 

Дончев. 

Земеделски неволи
Добри проекти, които отго-
варят на критериите за фи-
нансиране, може да останат 
без субсидии и по ПРСР. 
Там приемът на проекто-
предложения по конкретни 
мерки бе спрян едва когато 
стойността на подадените 
заявления вече бе доста над 
капацитета на мерките. В 
резултат на това бюджетът 
от 500 млн. лв. за проекти, 
свързани със закупуване на 
селскостопанска техника, бе 
изчерпан от раз. Извън него 

И СДС няма да подкрепи 
актуализацията  
на бюджета
Увеличаването на 
планирания дефицит 
раздалечи премиера и 
сините, Костов също 
е против промените

Планираното увеличаване 
на бюджетния дефицит 
накара и СДС да се обяви 
против актуализирането на 
финансовата рамка за 2010 
г. Това стана ясно от из-
казване на лидера на пар-
тията Мартин Димитров 
по повод планираните от 
правителството промени. 
На подобно мнение е и 
коалиционният партньор 
на СДС - ДСБ на Иван 
Костов. 

Причини
„Сега, когато европейските 
страни се опитват да нама-
лят бюджетните си дефи-
цити, България увеличава 
своя над 4%”, мотивира се 
Димитров. Според СДС 
решението за вземане на 
пари от образованието и 
здравеопазването, с които 
да бъдат изплатени 116 
млн. лв. обезщетения на 
тютюнопроизводителите, 
предизвиква недоумение. 
Странно е и увеличаването 
на средствата за непредви-
дени и неотложни разходи 
от 87 млн. лв. на 1.2 млрд. 
лв., смятат от СДС.

С подобна позиция преди 
седмица излезе и лидерът 
на коалиционния партньор 

на Димитров - лидерът 
на ДСБ Иван Костов. Той 
поиска подробно описание 
за предвидените за харчене 
1.2 млрд. лв. Костов на-
стоя и за сериозна админи-
стративна реформа. „Няма 
как да говорим за добро и 
прозрачно управление, ако 
чиновниците продължа-
ват да харчат публичните 
средства на тъмно”, смята 
и Димитров.

Рискове
Според Димитров сцена-
риите пред България не 
са особено оптимистични. 
Страната ни е изправена 
пред опцията за пореден 
път да бъде спасявана от 
Международния валутен 
фонд, смята лидерът на 
СДС. Другата опция спо-
ред него е страната да пов-
тори сценария на Гърция 
и Румъния, което означа-
ва намаляване на пенсии 
и заплати за сметка на 
увеличаване на данъци. 
„И налагане на реформи 
отвън”, коментира Дими-
тров. 

Лидерът на СДС комен-
тира и първата година от 
управлението на Бори-
сов, в която според него 
е липсвала ясна посока на 
действие. Той разкритику-
ва кабинета за липсата на 
ясна позиция по големите 
енергийни проекти, както 
и заради липсата на съ-
ществени реформи. 

На гости
Дончев се 
запозна с над 50 
конкретни казуса 

 над 50 конкретни казу-
са, свързани с усвояване-
то на средства от евро-
пейските фондове, вече 
са лично прегледани от 
министър Томислав Дон-
чев. Това стана възможно 
благодарение на инициа-
тивата му за открита 
приемна с представители 
на бизнеса, общините и 
гражданите. 

Вчера се проведе вто-
рият подобен ден, като 
министърът се запозна 
лично с 12 казуса, а по други 
14 е изпратен отговор по 
електронната поща. Пър-

▶

▶

вата среща вече се про-
веде преди седмица във 
Варна. В морската столи-
ца са били прегледани 32 
казуса, като на 11 е отго-
ворено по електронната 
поща, а във връзка с други-
те министърът е провел 
лична среща.

Към момента най-често 
срещаните оплаквания са 
за забавяне на плащания 
и оценки по отделни про-
екти. Въпросите, с които 
се обръщат хората към 
министъра, са свързани 
и с това по коя програ-
ма могат да кандидат-
стват. Хората се вълну-
ват и от спазването на 
графика по отделните 
програми, както и от пла-
нирането за следващия 
програмен период.

▶

същото време се допускаха 
най-много нарушения.

Ефекти
Типовите документи ще 
помагат на контролиращи-
те и възлагащите органи 
и освен това ще улесняват 
самите кандидати, смята 
министърът. Според него 
те ще направят процесите 
по-ясни и прогнозируеми 
и ще се намалят грешки-
те. Министърът уточни, че 
типовите документи нямат 
задължителна връзка с но-
вото законодателство за об-
ществените поръчки. Те мо-
же да бъдат разработени в 
рамките на сегашния Закон 
за обществените поръчки 
(ЗОП) и документите да бъ-
дат променяни при послед-
ващи изменения в закона. 
Изготвянето на типовите 
документи ще се финансира 
чрез Оперативна програма 
„Техническа помощ”.

Прогноза
До края на годината до-
говорените средства по 
оперативните програми ще 
достигнат 40%, а разпла-
тените - 10%, прогнозира 
министър Дончев. Към мо-
мента договорените субси-
дии са 34% от общо около 7 

млрд. EUR, а разплатените -  
4.5%. 

Около 600-700 млн. лв. 
от средствата от еврофон-
довете са свързани с пре-
доставянето на услуги за 
проектантски труд. Това е 
около 5% от общия размер 
на евросубсидиите, до кои-
то има достъп България за 

периода до 2013 г. 
За да има пълна усвоя-

емост на средствата от 
европейските фондове, 
е необходимо да има два 
пъти повече готови про-
екти, коментира главният 
архитект на София Петър 
Диков. Според него, ако 
сега не се започне работа 

по подготовката на проекти 
за следващия програмен 
период - 2014-2020 г., има 
вероятност да се окажем в 
същото положение, в което 
бяхме през 2007-2008 г. - с 
огромно желание и прак-
тически без почти никакви 
възможности.

Дарина Черкезова

▶ Министър Томислав Дончев вчера изслуша проблемите на бенефициенти. всеки 
месец той ще има по два приемни дни - в столицата и в страната снимКа боби ТошеВ

▶ одобрени проекти за образователна инфраструкту-
ра са „замразени”, защото евросубсидиите за тях не 
достигат снимКа марина ангелоВа

останаха проекти за 100 млн. 
лв., като сред тях може да 
има не само такива, които не 
отговарят на критериите, но 
и други, които са „читави”. 
При общините одобрение 
получиха инвестиционни 
предложения за около 800 
млн. лв. Подадените заяв-
ления бяха за 1.8 млрд. лв. 
За да се справят с наплива, 
от Държавен фонд „Земеде-
лие” въведоха изискването 
общините да не може да 
кандидатстват за нови суб-
сидии, докато не се подаде 
заявление за окончателно 
плащане. 

Разплитане на възела
„Добрите” проекти ще може 
да получат евросубсидии, 
ако Европейската комисия 
разреши прехвърлянето на 
средства от една към друга 
ос или мярка по конкрет-
ната програма. По ПРСР 
това може да се стане едва 
след междинната оценка 
по програмата, което ще се 
случи през септември. Това 
е изходът и за ОПРР. За ало-
киране на средства се говори 
и във връзка с програмите 
„Транспорт” и „Развитие на 
човешките ресурси”. През 
май министър Дончев ко-
ментира, че ЕК гледа на по-
добна идея положително. 
България обаче все още не 
е получила твърдо „да” на 
искането си за прехвърляне 
на средства.

Дарина Черкезова
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ЕЦБ иска промяна в  
налагането на санкции

Обсъжда се механи-
зъм за отнемането 
на евросубсидии за 
страните със свръхде-
фицит  

Европейската централна 
банка (ЕЦБ) настоява фи-
нансовите министри на ЕС 
да разгледат промяна на Ли-
сабонския договор, която да 
позволи Европейската коми-
сия (ЕК) да налага наказания 
на страни, които не спазват 
изискванията на блока за 
бюджетния дефицит, като 
се спрат европейските им 
субсидии. 

Същност на мярката
Според това предложение 

всяка страна, която има го-
ляма отрицателна разлика в 
бюджета, трябва да докаже 
на останалите членки, че не 
заслужава да бъде наказана 
за това, че е превишила за-
ложения от ЕС праг. За целта 
сe иска квалифицирано мно-
зинство, което, ако не бъде 
осигурено, санкцията ще 
бъде приведена в действие. 

Ако бъде одобрено това 
предложение, то ще е ис-
тински успех за ЕК. Това ще 
бъде и истински механизъм 
за налагане на санкции, като 
товарът за събиране на до-
казателства ще падне върху 
провинилата се държава. 
Така ЕЦБ иска да обърне 
процедурата и да постави 
отговорността на доказва-

нето върху въпросната дър-
жава, а не на събиране на 
мнозинство от останалите 
членове в ЕС при гласуване, 
както е в момента. 

Промяна 
За да стане това обаче, е 
нужна промяна в Лисабон-
ския договор. Това е нещо, 
което държавите членки на 
ЕС трябва да обсъдят по-
между си. От дълго време 
се говори за необходимост-
та от промяна на договора, 
особено с нововъзникналите 
проблеми в икономиката, 
които изискват по-тясна ко-
ординация между страните, 
но досега идеята не е полу-
чила подкрепа от повечето 
членове на евроблока. 

Наказание 
Въпросът за приемане на 
наказателни мерки срещу 
страни, които не спазват 
фискалната дисциплина 
на евроблока, излезе на 
дневен ред след разразя-
ването на дълговата криза 
в Гърция. Отнемането на 
правото на глас в Европей-
ския парламент е една от 
санкциите, предложена от 
Франция и Германия, която 
обаче не срещна подкрепа 
от останалите членове в 
ЕС.   

Въпросът със санкциите 
ще бъде решен на среща на 
ЕС през октомври, водена 
от председателя на Евро-
пейския съвет Херман ван 
Ромпой.  

Кабинетът на 
Камерън обмисля 
спасяването на BP
Тhe Times публикува 
непотвърдени 
разговори за намеса 
на държавата, в 
случай че нефтеното 
петно потопи 
енергийната компания

Великобритания ще пред-
приеме кризисни действия, 
в случай че енергийният ги-
гант British Petroleum (BP) 
фалира заради невъзмож-
ност да се справи с нефте-
ния разлив край Мексикан-
ския залив, разкрива статия 
в The Times от вчера, без да 
посочва източника. 

Преговори 
Преговорите, които се 
водят между официални 
представители на минис-
терството за бизнес, ино-
вации и квалификации и 
министерството на финан-
сите, изразяват растящата 
загриженост, че компанията 
може да фалира. Двете ин-
ституции не бяха открити 
за коментар върху публи-
кацията, съобщава агенция 
“Франц прес”. 

“Не е ясно колко зле може 
да станат нещата, но прави-
телството трябва да е под-
готвено за всеки случай”, е 
заявил източник, запознат 
със случая и цитиран във 
вестника. Поставя се и въ-
просът дали при екстремни 
ситуации правителството 
трябва да се намеси и да 
спаси компанията. Това би 
означавало спасение по по-
добие на банковия сектор в 
разгара на световната фи-
нансова криза. 

Статията твърди още, че 
министър-председателят 
Дейвид Камерън и минис-
търът на енергетиката Крис 
Хюн ще обсъдят бъдещето 
на BP с правителството на 
САЩ при официалното си 
посещение във Вашингтон 
на 20 юли. 

Разходите  
досега
В понеделник BP заяви, че 
разходите й за почистване 
на нефтеното петно са над-
хвърлили 3.12 млрд. USD. 
Това е доста над дадените 
от компанията една сед-
мица по-рано 2.65 млрд. 
USD. 

Унгария либерализира 
бюджетните правила
Правителството 
разреши преразхода, 
но обещава и да 
намали бюджетния 
дефицит

Във време, когато прави-
телствата на европейските 
държави затягат фискалната 
дисциплина, унгарските за-
конодатели одобриха проект 
за по-либерални бюджетни 
правила. Решението им 
пренебрегна възраженията 
на независимия Фискален 
съвет, който предупреди, че 
това ще “подкопае” фискал-
ното доверие в страната. 

Промяна 
Проектът, написан от уп-
равляващата партия, поз-
волява правителството да 
заобикаля планираните 
разходи и да не представя 
допълнителен бюджет пред 
парламента, ако преразхо-
дът не надвишава 5% от 
всички планирани разходи 
за дадената година. Това 
означава, че допълнително 

2.6 
▶ млрд. USD над предвиде-
ното може да изхарчи пра-
вителството без предос-
тавяне на допълнителен 
бюджет според новите 
правила

изхарчената сума над бю-
джета може да стигне до 
650 млрд. HUF (2.6 млрд. 
USD) без представяне на 
допълнителен бюджет пред 
народните избраници. До-
сега кабинетът можеше да 
си позволи да похарчи из-
вън разрешеното не повече 
от 50 млрд. HUF на година. 
Предложението бе прие-
то от парламента с голямо 
мнозинство. 

Реакция 
Тези промени бяха наре-
чени от председателя на 
Фискалния съвет Дьорд 

Копитс “фискална безот-
говорност”. Организацията 
е държавният орган, който 
следи фискалната полити-
ка на страната.  В същото 
време мисия на МВФ и ЕС, 
които дадоха заем от 20 
млрд. EUR на страната, са 
на двудневно посещение в 
Будапеща, за да направят 
преглед на водената от Ун-
гария бюджетна политика. 
Правителството се опитва 
да убеди международни-
те организации, че спазва 
монетарната дисциплина 
и ще намали бюджетния 
дефицит, за да получи нов 
предпазен заем в размер на 
20 млрд. EUR догодина. 

Саркози обвинен в получаване на 
пари от наследницата на L’Oreal
Канцеларията на 
президента отрича 
твърденията 
на бившата 
счетоводителка

Канцеларията на френския 
президент Никола Саркози 
отрече изнесената инфор-
мация от новинарския сайт 
Mediapart, че държавният 
глава е получавал пари от 
наследницата на L’Oreal SA 
Лилиан Бетанкур за прези-
дентската кампания през 
2007 г. “Това е абсолютно 
невярно”, заяви говорите-
лят на президента Франк 
Луврие. 

Финансова подкрепа
Meidapart цитира бивша сче-
товодителка на Бетанкур, 
която твърди, че богатата 
наследничка и съпругът й 
Андре редовно са пращали 
пликове с пари на Никола 
Саркози до изборите през 
2007 г. Пари са давани ре-
довно и на други политици 
и всичко това е осчетово-
дено, твърди служителката. 
Според нея един от полу-

чателите на солидна сума 
от 150 000 EUR в брой е 
Ерик Вьорт, по онова вре-
ме касиер на партията на 
Саркози “Съюз за народно 
движение”. Пред i-Tele news 
channel Вьорт също отрече 
информацията. 

Контекст 
Новината излиза по-малко 
от 48 часа, след като двама 
министри от правителството 
на Саркози трябваше да на-

пуснат заради разточителни 
харчове, докато кабинетът се 
опитва да свие разходите. В 
момента рейтингът на френ-
ския президент е на най-ни-
ското ниво от заемането на 
поста. Някои от причините 
са мерките за съкращаване 
на разходите и плановете за 
увеличаване на възрастта за 
пенсиониране като начин за 
намаляване на бюджетния 
дефицит заради финансова-
та криза. 

и Саркози попадна в списъка на финансово подкре-
пяните от Лилиан Бетанкур, но канцеларията му 
отрече твърденията

▶

Председателят на ЕС Херман ван Ромпой има тежката задача да ръководи приемането на санкции срещу 
държавите с голям дефицит
▶

Компанията BP е дала досега над 3 млрд. USD за спра-
вяне с щетите от разлива в Мексиканския залив
▶

Дьорд Копитс▶

снимки bloomberg
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Съдия-изпълнител започва 
разпродажба на „Ален мак”
Държателите на дългови 
книжа в най-старото коз-
метично предприятие у нас 
„Ален мак” АД започват 
принудително събиране на 
вземанията си. Решението е 
било одобрено от 94.2% от 
облигационерите по първа-
та емисия, показва прото-
колът от общо събрание на 
кредиторите, публикуван 
от банката довереник КТБ 
в X3news.

Краят
С цел да си получат парите 
кредиторите на пловдив-
ското дружество са възло-
жили на частния съдебен 

изпълнител Петко Илиев да 
извърши всички действия 
по принудителното съби-
ране на вземанията. И двете 
емисии дългови книжа са 
обезпечени, като в залог 
при първите облигации са 
заложени сгради, а по вто-
рата - акции на предприяти-
ето. Все още се чака реше-
нието на Апелативния съд 
в Пловдив, който трябва да 
се произнесе по подадената 
от ПОК „Доверие” молба за 
обявяване на „Ален мак” 
в неплатежоспособност. 
Молбата беше обжалва-
на, след като Окръжният 
съд в Пловдив я отхвърли 

като неоснователна, кое-
то означава, че закъсалото 
козметично дружество е в 
състояние да си плаща.

„Ние сме твърдо решени 
да си получим парите”, каза 
Даниела Петкова, главен 
изпълнителен директор на 
ПОК „Доверие”. Пенсион-
ната компания е най-голе-
мият облигационер в „Ален 
мак”. Според нея се работи 
и по двата варианта - обя-
вяване в несъстоятелност 
или отхвърляне на молбата. 
„Трудно е да приемем, че 
„Ален мак” е в състояние 
да си плаща, както е според 
съда, а предприятието да не 

плаща”, добави Даниела 
Петкова. На последното 
си заседание облигационе-
рите са решили да изчакат 
решението на съда, преди 
да започнат разпродажба на 
ипотеките. 

„Ако съдът се произнесе в 
наша полза и обяви друже-
ството в несъстоятелност, 
тогава ще бъде спряна вся-
ка продажба на ипотеките, 
тъй като решението на съда 
е най-важно”, добави Дани-
ела Петкова.

Червено или черно
Проблемите на „Ален мак” 
с обслужването на дълга 

започнаха преди повече от 
година, когато, за да пла-
ти дължимата главница и 
лихви по първите обли-
гации, компанията издаде 
втора емисия. Към момента 
има да плаща главница от  
4 874 025 EUR по първата 
емисия и 592 хил. EUR по 
втората облигационна еми-
сия, или 10.7 млн. лв. само 
главница. Компанията спря 
да плаща в края на 2009 г.

В началото на 2010 г. по-
исканото ново разсрочване 
на дълга не беше одобрено 
от кредиторите и започнаха 
взаимни обвинения меж-
ду мениджмънта на „Ален 

мак” и кредиторите. Стигна 
се дотам, че облигационе-
рите поискаха договорите 
за дистрибуция, тъй като 
се съмняваха в източване. 
Източници на в. „Пари” 
заявиха, че тези договори 
все още не са предадени на 
банките довереници и веро-
ятно ще бъдат изискани по 
съдебен път.

На 19 юли ще се проведе 
общо събрание на акционе-
рите, на което ще се гласува 
за смяна на председателя на 
надзорния съвет Петър Тер-
зиев и промяна на името на 
„Ален мак”.

Атанас Христов
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LG очаква свиване на 
пазара на електроника

Кредиторите ще изчакат решението на съда за обявяване в несъстоятелност

Компанията отчита 
30% по-високи  
приходи от черна 
техника и очаква лек 
ръст на цените заради 
долара

Песимистични прогнози 
за развитието на пазара на 
потребителска електрони-
ка в България представи 
новият генерален дирек-
тор на LG за страната ни 
Иван Иванов. Според него 
в определени сегменти 
спадовете на целия пазар 
стигат до 15-20%, а до-
пълнителен натиск може 
да изиграе и увеличението 
на цените заради поскъп-
ването на долара. 

Въпреки стагнацията на 
пазара обаче Иванов отче-
те, че корейската компания 
се развива добре у нас. 

Статистика
Сред най-добре развива-
щите се подразделения за 
първата половина на 2010 
г. е черната техника. „Про-
дажбите на компанията в 
този сегмент са скочили 
с 29% до юни”, твърди 
Иванов. Като цяло обаче 
това е един от най-слабо 
засегнатите от стагнацията 

сегменти на пазара. 
Спадовете тук са мини-

мални, а оборотите от про-
дажби са приблизително 
равни с тези за периода 
януари - юни 2009 г. Ка-
то катализатор на съжи-
вяването на продажбите 
Иванов посочи Световното 
първенство по футбол. От 
веригите за потребителска 
електроника също отчитат 
ръст в търсенето на теле-
визори, който стига до нива 
от 200%. 

прогноза
Очакванията на Иванов 
за развитието на LG у нас 
са за ръст на продажбите 
от 20% за цялата 2010 г. 
Тези очаквания идват в 
условията на затегнато по-
требителско кредитиране 
и засилена предпазливост 
от страна на потребители-
те, които изчакват спад на 
цените. 

Такъв през 2010 г. може 
и да няма, а дори обратно-
то - потребителската елек-
троника може да поскъпне 
с 10-15% заради поевти-
няването на еврото. „Това 
неизбежно ще доведе до, 
макар и плавно, увеличение 
на цените на електроника”, 
прогнозира Иванов. 

Христо Ласков

„Соларпро”  
продаде бизнесa си  
в Малко Търново
Отделилата се от „Каолин” 
компания за разработка на 
фотоволтаични централи 
„Соларпро холдинг” прода-
де бизнеса си в Малко Тър-
ново. Купувач на изгражда-
щия се фотоволтаичен парк 
там е „Юнайтед Солар” АД, 
а сделката е за 8 млн. EUR, 
гласи официалното съоб-
щение. 

проект
Интерес има и към парка 
на „Соларпро холдинг” в 
Девня, коментира за в. „Па-
ри” директорът за връзки 
с инвеститорите Боян Ба-
кърджиев. По думите му 
проектът там вече е свързан 
към енергийната система. 
Крайната мощност на про-
екта там трябва да достигне 
4.8 МWp (мегаватпика). 
Това е два пъти повече от 
първия изграден от „Солар-
про” парк, който се намира 
в с. Янково, Шуменско. 

„Соларпро холдинг” се 

появи на Българската фон-
дова борса след отделянето 
на 6% от активите на „Ка-
олин”. 

Акции
Емисията на компанията е 
46.763 млн. лв., разпреде-
лени в същия брой акции 
с номинал 1 лев. До мо-
мента обаче с книжата на 
дружеството няма сделки. 
Причината е, че то няма 
свободно търгувани акции. 
Акционерите в „Каолин” 
АД ще могат да заменят 
всяка ценна книга за 26 ак-
ции на „Соларпро холдинг” 
АД. Срокът за подаване на 
заявления за замяната ще е 
от 19 юли до 31 август 2010 
г. чрез всеки инвестицио-
нен посредник. Това право 
ще имат акционерите към 
12 юли 2010 г. Очакванията 
са замяната да стане до 1 
септември и тогава да запо-
чне активната търговия със 
„Соларпро холдинг” АД.

Цитат

Перспективите  
пред световна-

та икономика не са 
никак добри до края 
на годината

 нуриел рубини, икономист

8 
▶ млн. EUR е цената на 
първата сделка за фото-
волтаичен парк на „Солар-
про холдинг” 

6
▶ процента от активите 
на „Каолин” бяха отделени 
при листването на друже-
ството на борсата

 новият генерален директор на LG за България иван 
иванов се надява на 20% ръст на продажбите в стра-
ната през 2010 г.                 СнимКа LG БългаРия

▶



  12    компании и пазари
pari.bg  Сряда 7 юли 2010

Свитата търговия и лип-
сата на интерес за сделки 
у нас накара вече и по-
малките посредници да 
разработват платформи, с 
които да предлагат на кли-
ентите си транзакции на 
чуждите капиталови паза-
ри. Последното нововъве-
дение дойде за клиентите 
на „Делтасток” АД, което 
подписа договор за съ-
трудничество с румънския 
инвестиционен посредник 
„Карпатика Инвест”. Дни 
преди това и „Бета Корп” 
АД предложи възможност-

та на играчите да търгуват 
на международните финан-
сови пазари с платформата 
Beta Corp. Trader. По-рано 
пък „Евро-Финанс” АД 
стана член на фондовата 
борса във Франкфурт и 
това осигури възможност 
за играчите директно да 
търгуват на най-големия 
пазар в Германия.

причини
Все по-високите изисква-
ния на потребителите и 
засилилият се интерес към 
сделки извън страната са 

причините, които карат 
посредниците да се насо-
чат към външните пазари, 
твърдят техни представи-
тели.

„У нас цената на акцията 
се манипулира с някол-
ко процента благодарение 
на минимално количество 
прехвърлени лотове, защо-
то ликвидността е много 
ниска”, коментира Петър 
Манов, началник-отдел 
„Вътрешен контрол” в 
„Евро-Финанс”. Според 
него търговията на гер-
манската борса е напълно 

реална и клиентите са за-
интересовани от подобно 
предложение. 

„Ние ще разчитаме ос-
новно на платформата 
„Делта Трейдинг” при 
партньорството с „Карпа-
тика Инвест”, каза Васил 
Тасев, член на СД на „Дел-
тасток” АД. По думите му 
ниските обороти на бъл-
гарския капиталов пазар 
не са пряко обвързани с 
решението на посредника 
да излезе на румънската 
борса. 

„С новите предложения 

ставаме по-конкурентни 
на пазара, а клиентите вече 
са по-разглезени и искат 
повече възможности”, е 
мнението на Борислав По-
пов, ръководител на отдел 
„Финансови пазар” в „Бета 
Корп” АД. Според него 
на чуждите борси нещата 
са по-открити, има много 
повече информация и ана-
лизи за всяка компания, 
стока, фючърс, икономика 
и т.н.

Големите посредници 
предлагат възможност 
за търговия на между-

народните пазари от ня-
колко години. Те не се 
притесняват от наплива за 
предлагане на нови услу-
ги на клиентите. Според 
изпълнителния директор 
„БенчМарк Финанс” Де-
ница Христова е добре 
да има конкуренция и ко-
гато тя е лоялна, от нея 
печелят клиентите. „Ние 
отдавна сме на пазара и 
предлагаме доста услуги 
и в този смисъл по-малки-
те посредници трябва да 
се притесняват”, добави 
Деница Христов.

Ниските обороти и по-високите изисквания на клиентите доведоха до предлагане на нови платформи

И малките инвестиционни посредници 
се насочват към чуждите пазари

еasyJet
Близо 10% ръст  
в продажбата  
на билети 
 Данните на нискота-
рифната авиокомпания 
еasyJet сочат, че през юни 
са продадени над 4.5 млн. 
билета. За същия период 
на миналата година ре-
зултатите на компанията 

отчетоха около 4.1 млн. 
реализации, което е ръст 
от 9.4%. Цифрите от нача-
лото на годината до юни 
показват, че 48 млн. души 
са ползвали услугите. На 
годишна база това е ръст 
от 7%. Прогнозите на 
фирмата са повишаване от 
10% до края на годината. 
За тази цел еasyJet трябва 
да превози близо 50 млн. 
души. Данните за реали-

зираните билети през май 
показват също повиша-
ване на интереса. За този 
период от услугите на 
компанията са се възполз-
вали  над 4.2 млн. души. 
Според броя на прево-
зените пътници еasyJet 
се нарежда на четвърто 
място сред европейските 
авиокомпании. А сред 
британските си конкурен-
ти е на първа позиция.

▶ посредниците у нас масово започнаха да предлагат на клиентите си нови платформи, които им позволяват да търгуват на чуждите капиталови пазари Снимка reuters

Решение
„Химимпорт” 
раздава 9.6 млн. 
лв. дивидент
„Химимпорт” АД ще 
разпредели 9.6 млн. лв. 
гарантиран дивидент 
на притежателите на 
привилегировани акции. 
Решението е взето на про-
веденото на 5 юли общо 

събрание на акционерите 
на публичния холдинг. За 
всяка акция притежате-
лят й ще получи 0.1077 
лв. дивидент. Срокът за 
изплащане е три месеца 
след датата на общото 
събрание. Право на диви-
дент имат вписаните като 
акционери в ЦД 14 дни 
след общото събрание. На 
вчерашната търговия на 
регулирания пазар не бяха 

прехвърлени привилеги-
ровани акции на „Химим-
порт”. Последната сделка 
е от 2 юли на цена 2.19 лв. 
за дял. На извънрегули-
рания пазар обаче минаха 
500 лота на цена 1.10 лв. 
Обикновените акции на 
холдинга се повишиха с 
1.35% до 1.95 лв. По по-
зицията бяха сключени 8 
сделки, в които 5233 лота 
смениха собственика си.
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Ниските обороти и по-високите изисквания на клиентите доведоха до предлагане на нови платформи

И малките инвестиционни посредници 
се насочват към чуждите пазари

Цифра на деня

3.049 
 млн. лв. достигна оборотът на извънрегулирания пазар 

на БФБ
▶

кой е най
Освен че предлагат на клиен-
тите си да излязат на по-лик-
видните пазари, част от по-
средниците у нас разработват 
и собствени платформи за 
търговия на БФБ. Тези, ко-
ито ползват стария COBOS, 
непрекъснато намаляват. 
Потвърждение е статисти-
ческият бюлетин на БФБ за 
второто тримесечие на 2010 
г. Данните в него показват, че 
в края на юни абонатите на 
COBOS са 1925 спрямо 2339 
към 31 март 2010 г.

Тройката на посредни-

ците, които сключват най-
много сделки, не се е про-
менила през април - юни 
тази година. Най-активни 
са били клиентите на „Ка-
рол”, тъй като през второто 
тримесечие са направили 
11 355 договора за покупко-
продажба на акции. След-
ват „БенчМарк Финанс и 
„Елана Трейдинг”, които са 
сключили съответно 6461 и 
5052 сделки.

атанас Христов

Цената на акциите у нас се 
манипулира с малки обеми
Не може да има 
съпоставяне меж-
ду българския пазар и 
борсата във Франкфурт. 
У нас цената на акцията 
се манипулира с няколко 
процента благодарение 
на минимално количе-
ство прехвърлени лотове, 
защото ликвидността е 
много ниска. Търговията 
на германската борса е 
напълно реална. Нашите 
клиенти са заинтересо-
вани от подобно предло-
жение. Определено има 
интерес към платфор-
мата. Доколкото знам, в 
България няма друг такъв 
продукт, който да дава 

Търговията 
на германска-

та борса е напълно 
реална и клиентите 
ни са заинтересо-
вани от подобно 
предложение

петър манов,  
началник на отдел „Вътрешен 
контрол” в „Евро Финанс” АД

Интерес
Над 190 кандидати 
за наградата на  
Empower United
Изненадващо висок инте-
рес към конкурса за млад 
предприемач отчитат ор-
ганизаторите от Empower 
United. Организацията, 
оглавявана от Том Хигинс, 
е получила общо 191 

бизнес плана от цяла Бъл-
гария. Те ще се състезават 
за голямата награда на 
конкурса, която е финанси-
ране в размер на 100 хил. 
лв. Класираната на втора 
позиция идея за бизнес ще 
спечели 60 хил. лв., а за 
останалата на трето място 
са предвидени 40 хил. лв. 
Организаторите са пред-
видили и една „зелена” на-
града от 5 хил. лв. „Броят 

подадени кандидатури за 
Награда Empower преви-
шава нашите очаквания”, 
коментира за в. „Пари” 
Хигинс. По думите му 
вероятно това се дължи на 
предприемаческия дух на 
българите, за които нашата 
награда изглежда като до-
бър начин за първоначално 
финансиране. Според 
предварителните данни на 
Empower United най-голям 

интерес към конкурса има 
от страна на българските 
ИТ предприемачи. „Със 
сигурност обаче инте-
ресните идеи ще бъдат 
от различни области на 
бизнеса”, смята Хигинс. 
Конкурсът на фондацията 
бе обявен през май. В него 
можеха да вземат участие 
всички желаещи пред- 
приемачи на възраст меж-
ду 18 и 35 години. 

възможност за търговия 
и следене на цените в 
реално време. Стремим се 
да бъдем иновативни и да 
предлагаме на клиентите 
си нови решения и допъл-
нителни услуги.

Не мога да 
коментирам дали ще 
има сливания между 
посредниците, защото на 
пазара е нормално да има 
такива неща. Видяхме, 
че няколко посредника 
прекратиха дейността си. 
На българския пазар не се 
предлагат нови продукти 
и посредниците не могат 
да печелят и да оцелеят.

Написаното не е препоръка за покупка или продажба на акции.

Клиентите са по-разглезени и 
искат още възможности
Колкото повече, 
толкова по-добре. С но-
вите предложения ставаме 
по-конкурентни на пазара. 
Освен това и клиентите 
стават по-разглезени и 
искат повече възможности. 
В глобализиращия се свят 
не може да се ограничаваш 
само на един пазар, особено 
на българския „пазар”, 
където оборотите са по 300 
хил. лв. на ден. Не само ни-
ският оборот е причина да 
се насочим към предлага-
нето на нови услуги. Вярно 
е, че камъкът си тежи на 
мястото и като български 
посредник сме най-добри 
на нашия пазар, но трябва 
да се ориентираме и навън. 
На чуждите борси нещата 
са по-открити, има мно-
го повече информация и 

Не само ни-
ският оборот 

на БФБ е причина 
да се насочим към 
предлагането на 
нови услуги

Борислав попов, 
ръководител на отдел „Финансо-
ви пазари” в „Бета Корп” АДЦ

анализи за всяка компания, 
стока, фючърс, икономика и 
т.н. Най-големият проблем 
е, че клиентите са необразо-
вани и не разбират за какво 
става дума. Отделяме много 
енергия и ресурси, за да 
образоваме клиентите.

Не мисля, че ще има 
сливания между посре-
дници. Който си отива 
от пазара, ще си върне 
лиценза и неговите клиенти 
ще се разпределят между 
останалите. Няма смисъл 
да се поглъщат или сливат 
компании само защото 
някой е изпаднал в затруд-
нено финансово положение. 
На нашия пазар, където 
оборотът е 300 хил. лв., 100 
участника са много и ще 
има редуциране.

От лоялната конкуренция 
печелят потребителите
Винаги е добре, когато 
има конкуренция, защото 
от нея печелят клиентите. 
Стига, разбира се, кон-
куренцията да е лоялна. 
Ние отдавна сме на па-
зара и предлагаме доста 
услуги и в този смисъл 
по-малките посредници 
трябва да се притесняват. 
Интерес от клиентите 
има. Преди 5 години 
започнахме партньорство 
със Saxo Bank и пред-
ложихме платформата 
BenchMark Trader, а пре-
ди две години пуснахме 
и BenchMark Meta Trader. 
Стремим се постоянно 

Ние отдавна 
сме на пазара 

и предлагаме доста 
услуги и в този 
смисъл по-малките 
посредници трябва 
да се притесняват

Деница Христова,  
изпълнителен директор  
на „БенчМарк Финанс” АД

да предлагаме нови и да 
усъвършенстваме сегаш-
ните услуги.

След като няколко 
посредника върнаха 
лицензите си, се очаква-
ше, че тази тенденция ще 
продължи и ще има сли-
вания и придобивания на 
пазара. Последното поне 
засега не се случва. Зато-
ва не бих могла да комен-
тирам, тъй като няма база 
за разсъждения. Подобна 
стъпка е индивидуална за 
тези, които ще се сливат. 
Много са нещата, които 
трябва да се гледат. 

Развиваме 
софтуера 
от осем 
години

Ние развиваме тези 
платформи за търговия 
от осем години. Имаме 
две платформи, с които 
клиентите търгуват -  
„Делта Трейдинг” и 
„Делта Брокер”. Втората е 
предназначена за желае-
щите да сключват сделки 
на БФБ. Платформата 
„Делта Трейдинг” дава 
възможност за търговия с 
много инструменти -  
валута, договори за раз-
лики върху чуждестранни 
акции, включително и 
румънски, злато, сребро, 
петрол. Най-вече чрез нея 
ще се осъществява парт-
ньорството ни с „Карпати-
ка Инвест”.

Ниските обороти на 
българския капиталов 
пазар не са пряко обвър-
зани с решението ни да 
излезем на румънската 
борса и да сключим до-
говора за партньорство с 
„Карпатика Инвест”. Има 
клиенти, които търгуват 
в Румъния, има и много 
клиенти от северната ни 
съседка, които искат да 
сключват сделки на бъл-
гарския пазар.

Мисля, че процесът на 
сливания и придобива-
ния сред инвестиционните 
посредници е неизбежен. 
При нас подобен въпрос 
не стои на дневен ред - не 
мислим да поглъщаме 
посредник. От разговори 
с колеги съм останал с 
впечатление, че подобен 
процес върви.

Има клиенти, 
които търгу-

ват в Румъния, има 
и много клиенти от 
северната ни съсед-
ка, които искат да 
сключват сделки на 
българския пазар

Васил Тасев, 
член на СД на „Делтасток” АД

▶ посредниците у нас масово започнаха да предлагат на клиентите си нови платформи, които им позволяват да търгуват на чуждите капиталови пазари СНиМКА reuters

Написаното не е препоръка за взе-
мане на инвестиционно решение.



  14    Компании и пазари  
pari.bg  Сряда 7 юли 2010

Реконструкцията 
на един влак струва 
около 30 хил. EUR на 
БДЖ

Н а ц и о н а л н а  ком п а -
н и я  „ Же л е з о п ъ т н а 
инфраструктура”(НКЖИ) 
инвестира около 6 млн. лв. в 
изграждането на терминал от 
тип „Ро-Ла”. През него ще се 
осъществяват комбинирани 
превози, които представля-
ват транспортиране на ТИР 
върху влак. Съоръжението 

ще бъде изградено при жп 
гара Драгоман, а камионите 
ще се качват на железница в 
Свиленград. Строителството 
трябва да бъде завършено за 
90 дни, а първата копка бе-
ше направена от министъра 
на транспорта Александър 
Цветков.

Допълнително  
инвестиране
За да може да се осъществя-
ват тези комбинирани пре-
вози, Български държавни 
железници (БДЖ) ще ре-

конструира близо 40 ваго-
на. Според първоначалните 
изчисления на железницата 
около 300 EUR ще струва 
на един превозвач качването 
на ТИР върху влак. „Яснота 
за проекта имаше в края на 
миналата година, тогава се 
бюджетираха и необходи-
мите средства”, заяви Пенчо 
Попов, изпълнителен дирек-
тор на БДЖ. По думите му 
дружеството не планира да 
има печалба след реализира-
нето на проекта в началото. 

Транспортирането ще за-

„Железопътна инфраструктура” започна 
строителството на „Ро-Ла” терминал 

Независимите 
наблюдатели са 
хванали само един 
конфликт на интереси 
при строителството

Пропуските в Закона за об-
ществените поръчки се ока-
заха най-големите проблеми 
пред построяването на ма-
гистрала „Тракия”. Tова сочи 
докладът от мониторинга по 
сделката за Лот 2, изготвен 
от Асоциация Transparency 
International Bulgaria. 

Една критика
Единствената критика, из-
ведена в доклада само ка-
то препоръка, е свързана 
с критериите за оценка на 
офертите. Според незави-
симите наблюдатели форму-
лировката „най-ниска цена” 
криела повече рискове за 
успешното приключване на 
сделката в сравнение с кри-
терия „най-изгодна цена”. 
Експертите твърдят още, че 
сделката е била изпълнена 
според законовите изисква-
ния. В нормативната уред-
ба обаче имало значителни 
пропуски. Такава е липсата 

на механизми за проверка на 
истинността в декларациите, 
които подписват членовете 
на тръжната комисия. С те-
зи документи те трябва да 
удостоверят, че не участват 
в конфликт на интереси и 
нямат икономически облаги, 
свързани с някои от участни-
ците в конкурса. 

Конфликт
Именно липсата на метод 
за проверка на написаното 
в декларациите е довело до 
случай на конфликт на ин-
тереси с един от членовете 
на комисията. От доклада 
на Transparency International 
обаче излиза, че „заподо-
зреният” се е самосезирал. 
Той е бил отведен от коми-
сията, като неговият глас не 
е бил вземан под внимание 
при избора на победител в 
конкурса, пише още в мо-
ниторинга.

Третата препоръка на асоци-
ацията е свързана с промяна в 
закона, която да позволява на 
независимите наблюдатели 
да присъстват и на закри-
тите заседания на тръжната 
комисия и да имат достъп до 
протоколите от тях.

Законът спъвал 
магистрала „Тракия”

 Тировете ще бъдат транспортирани на железопътни платформи между 
Драгоман и Свиленград
▶

Ниските индекси на БФБ 
свиха продажбите на имоти
Цените на недвижимостите са отбелязали 16% спад през второто 
тримесечие на 2010 г. спрямо януари - март 
Имотният пазар у нас вече 
показа тясна взаимовръзка 
с тенденцията на българ-
ските фондови борси. Това 
констатират в свой анализ 
за първото шестмесечие 
на годината от „Бългери-
ан пропертис”. През май 
индексите на БФБ отбеля-
заха рекордно ниски нива. 
Като следствие същото се 
случи и с пазара на имо-
ти - рекордно нисък обем 
на продажби, твърдят от 
„Бългериан пропертис”. 
Сделките на компанията 
през април са били рекорд-
ни като брой от началото 
на кризата. През май има 
рязък спад и отново ръст 
през юни. 

обеми на сделките
Общият обем сделки за вто-
рото тримесечие на 2010 
е нараснал с 23% спрямо 
това 2009 г., а общо за по-
лугодието ръстът в броя на 
сделките спрямо 2009 г. е 
46%. Това се дължи на ста-
билизацията на пазара през 
втората половина на 2009 г. 
и слабите първи месеци на 
миналата година. 

„Ръстът в сделките при 
нас е поне с 30% за периода, 
но трябва да имаме пред-
вид, че 2009 г. беше много 
слаба”, призна и управи-
телят на „Олимп - Ю.В.” 

Михаил Септемвриев. 

Цена на кв. м - под 
1000 EUR
Средната цена на прода-
дените апартаменти в Со-
фия за второто тримесечие 
на 2010 г. е 870 EUR на 
кв. м, което е най-ниската 
средна цена, измерена от 
„Бългериан пропертис” от 
началото на кризата. Цени-
те са отбелязали 16% спад 
спрямо първото тримесе-
чие, когато средните бяха 
1040 EUR на кв. м на база 
реално сключени сделки. За 
второто тримесечие на 2009 
г. средните цени на кв. м на 
продадените апартаменти в 
София бяха 1020 EUR на кв. 
м, т.е. сега има спад от около 
15% на годишна база.

„Много трудно е да се 
определи средна цена. За 
новото строителство с Акт 
15 около бул. „България” 
е максимум 750 EUR на 
кв. м. За Студентски град, 
„Дървеница” и „Мусагени-
ца” - 700-720 EUR на кв. м. 
В „Дружба” и „Левски Г” 
- 600-620 EUR на кв. м. За 
„Люлин” цената на новото 
строителство е 650 EUR на 
кв. м”, каза Септемвриев. 
Панелните жилища са с по 
100 EUR на кв. м по-евти-
ни, но при тях се продава 
реална площ на жилището, 

а при новото се плащат и 
общи части. 

По думите на управителя 
на „Олимп Ю. В.” в крайна-
та част на бул. „Дондуков” 
жилищата се продават по 
1200-1300 EUR на кв. м, 
като приближавайки към 
центъра, цените растат с по 

50-100 EUR на кв. м, като 
при Докторската градина и 
„Московска” те са над 1500 
EUR на кв. м. 

Търсят се големи 
жилища
Средната цена на прода-
дените апартаменти през 

шестмесечието е 86 000 
EUR, твърдят от „Бълге-
риан пропертис”. Година 
по-рано продадените апар-
таменти в София са били 
на средна цена 66 600 EUR, 
като за тази цена средно 
на 1020 EUR на кв. м са се 
купували предимно мал-

ки апартаменти с площ от 
около 60 кв. м. „Тази година 
хората харчат по-големи 
бюджети за имоти в София, 
като купуват и по-големи 
апартаменти - около 100 
кв. м”, пише в анализа на 
„Бългериан пропертис”.

Красимира Янева

почне с два влака. Едини-
ят ще е с начална спирка 
Драгоман, а другият - Сви-
ленград. Тяхната бройка ще 
се увеличава постепенно 
според интензивността на 
натоварване.

Ефективност
Около 18 камиона може да 
бъдат качени на един влак, 
обясни Цветков. Той обяс-
ни, че за превозвачите, ко-
ито изберат този начин на 
транспорт, ще има админи-
стративни стимули като ос-
вобождаване от пътни такси. 
Пренасочването на движе-
нието на товарни камиони 
към железопътния превоз 
ще донесе повече приходи 
в хазната на НКЖИ и БДЖ. 
Освен това ще разтовари от 
трафик участъка от Драгоман 
до Свиленград, който е част 
от международната пътна 
мрежа. „Турски транспортни 
фирми заявяват сериозен 
интерес”, коментира още 
транспортният министър. 
Според него турската желез-
ница е заявила желание да се 
включи към удължаването 
на линията.

николета Цветкова

 през тази година се търсят по-големи имоти за покупка, като средната цена на сделките в София  
е 86 000 EUR Снимка емилия коСтадинова

▶



До 90% по-
икономичен ще е 
новият хибриден 
седан Fuga от 
конвенционалния 
модел
Вторият по големина ав-
томобилен производител 
в Япония Nissan Motor 
Co. обяви, че хибридна-
та електрическа версия на 
популярния седан Fuga ще 
бъде с 60 до 90% по-ефек-
тивна спрямо оригиналния 
бензинов модел. Хибридът 
Fuga е първият автомобил 
на Nissan, който използ-
ва изцяло технологията на 
компанията както за елек-
тричество, така и за бензин. 
Той ще се появи на япон-
ския пазар през есента, 
а в САЩ ще бъде пуснат 
догодина. Моделът ще се 
задвижва от 3.5-литров 
V-образен 6-цилиндров 
двигател и електрически 
мотор.

Собствена  
технология
В момента Nissan пред-
лага единствено хибрида 
Altima, но той използва 
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Nissan пуска по-ефективна 
технология от Toyota

10
▶ млрд. USD са годишни-
те приходи от трансат-
лантическите полети в 
Европа

Смесеното дружество 
ще обслужва 
трансатлантическите 
полети

Италианският авиопревоз-
вач Alitalia ще е третата стра-
на в смесеното дружество с 
Air France-KLM и Delta Air 
Lines, което ще предоставя 
полети през Атлантическия 
океан, предаде New York 
Times. Партньорите ще си 
поделят приходите и раз-
ходите по обслужването на 
третия по големина европей-

ски пазар с годишни прихо-
ди от над 10 млрд. USD.

затруднения
Делът на Alitalia, от която 
25% са собственост на Air 
France-KLM, ще възлиза на 
26%. През 2008 г. итали-
анският превозвач изпад-
на в процедура на защита 
от фалит, след като години 
наред търпеше загуби от 
оперативна неефективност. 
Година по-късно компанията 
възстанови дейността си ка-
то частен превозвач. Въпре-
ки 10-процентния ръст на 

Alitalia се присъедини 
към Air France и Delta

Битка
Ryanair изгуби 
делото за Aer 
Lingus 

Ирландската ниско-
тарифна авиокомпания 
Ryanair Holdings загуби 
битката в съда, където 
искаше да й бъде позволено 
да изкупи Aer Lingus Group.

Общият съд на Европей-
ския съюз постанови, че 
Европейската комисия с 

▶

▶

право е блокирала оферта-
та на Ryanair за поглъща-
не на бившия държавен 
превозвач.

Съдът обаче също така 
реши, че не е необходимо 
компанията да продава 
миноритарния си дял в Aer 
Lingus.

Aer Lingus се опитваше да 
накара Ryanair да продаде 
дела си и отхвърли два 
опита за поглъщане от 
страна на ирландския 
авиопревозвач.

▶

▶

технологията на Toyota. 
С нововъведението от 
компанията се опитват да 
изпреварят лидера сред 
хибридите Toyota. Тех-
нологичната система на 
новата Fuga ще е с 30% по-
лека от конкурентната, ка-
то така се пести разход на 
бензин. Това е постигнато, 
като е премахнат единият 
от двата електрически мо-
тора, които съществуват 
при Toyota. 

пробег
Новият модел на Nissan се 
очаква да минава 19 км с 
1 л гориво (разход около 5 
л на 100 км) за разлика от 
конвенционалния, който про-
бягва 10 км с литър бензин. 
Хибридите на Toyota също са 
по-малко ефективни - 14-16 
км/л издържа луксозният се-
дан Crown, а 14 км/л - Lexus 
GS450h. Извън Япония се-
данът е познат като модела 
Infiniti M.

продажбите за първите шест 
месеца все пак се появиха 
слухове за лошото финан-
сово състояние на компа-
нията. Наложи се от Alitalia 
да отричат спекулациите, а 
от Air France - че обмислят 
да придобият италианския 
превозвач.

оптимизъм
Резултатите на Alitalia 
значително се подобриха 
през първата половина на 
годината благодарение на 
силното второ тримесечие, 
заяви главният изпълните-
лен директор Роко Сабели. 
Компанията отчете двуциф-
рен ръст в няколко ключови 
сектора, включително презо-
кеанските полети. Към края 
на юни Alitalia разполага с 
500 млн. EUR в брой и кре-
дитни линии.

Nokia излиза от бизнеса 
с безжични модеми
Финландската 
компания продава 
подразделението си на 
японската Renesas

Nokia ще продаде бизне-
са си с безжични моде-
ми на японската Renesas 
Electronics за 200 млн. USD, 
съобщи финландската ком-
пания. Заради силната кон-
куренция от страна на ба-
зираните в Китай Huawei 
и ZTE цените на устрой-
ствата се сринаха през по-
следните три години, пише 
New York Times. Като част 
от сделката към Renesas ще 
преминат 1100 служители 
на Nokia от Финландия, 
Дания, Индия и Велико-
британия. Продажбата се 
очаква да приключи през 
последното тримесечие на 
годината.

Срив на цените
Средните цени на безжич-
ните широколентови мо-
деми спаднаха до около 30 
EUR от 120 EUR преди три 
години, казват анализатори. 
Повечето мобилни операто-
ри в Европа раздават без-
платни безжични модеми, 
за да привличат клиенти. 
Това значително свива пе-
чалбата на производители-
те на такива устройства и 
Nokia очевидно е решила, 
че е по-добре да се фокуси-
ра върху по-доходни сфери 
на бизнеса.

Фокус
Сделката е част от дълго-

срочно партньорство при 
разработването на двата 
най-разпространени без-
жични широколентови 
стандарта - EHPA+ и LTE, се 
казва в съобщение на Nokia. 
Планираното прехвърля-
не на бизнеса с безжични 
модеми на Nokia ще поз-
воли на Renesas Electronics 
да увеличи стойността на 
технологичните активи и 
инженерния опит на Nokia 
при осигуряване на модер-
ни решения за мобилни 
платформи. Това ще стане, 
като ги съчетае със своите 
мултимедийни технологии, 
които са се доказали на 
пазара, казаха от финланд-
ската компания. Nokia от 
своя страна ще се фокусира 
върху основния си бизнес за 

мобилни продукти и реше-
ния, каза изпълнителният 
вицепрезидент на компани-
ята Каи Оистамо.

Връзка
Около 17% от всички без-
жични високоскоростни 
връзки в Европа се осъщест-
вяват чрез LTE и HSPA+, а 
в САЩ и Канада делът на 
двата стандарта е 7.1%. Това 
става ясно от данни на швед-
ската компания за проучване 
на пазара на мобилни теле-
комуникации Berg Insight 
към края на 2009 г.

разследване
Преди седмица Европейска-
та комисия обяви, че е запо-
чнала разследване по жалба 
на белгийския производител 

на безжични модеми Option, 
според който китайски кон-
куренти подбиват пазара в 
Европа с дъмпингови цени. 
Това е най-голямото анти-
тръстово разследване на 
китайската високотехноло-
гична индустрия от страна 
на Европейския съюз досе-
га. По данни на китайското 
правителство износът на 
машини и електроника за 
Европа е достигнал 146.6 
млрд. USD през 2009 г.

Лидер на пазара на без-
жични широколентови мо-
деми в Европа е Huawei 
с дял от 53%, следвана от 
ZTE с 30%, показват данни 
на Berg Insight. Други ки-
тайски износители на та-
кива устройства за Европа 
са Asus и Foxconn.

▶ Nokia ще се фокусира върху основния си бизнес за мобилни продукти и решения, 
каза изпълнителният вицепрезидент на компанията Каи оистамо

Минните гиганти 
възобновяват 
работа в Австралия
Намаляването на 
данъка за сектора 
отпушва проектите на 
Xstrata и Rio

Големите минни оператори 
в Австралия отново започ-
ват работа по проектите 
си в страната, след като 
новият министър-предсе-
дател Джулия Гилард се 
съгласи да намали данъка 
за сектора от 40 на 30%. 
Най-големият износител 
на въглища за електро-
централи Xstrata обяви, 
че възобновява дейността 
си в Австралия. Rio Tinto 
Group също съобщи, че 
подновява проучванията 
си за разширяване на до-
бива на желязна руда.

Въглищен проект
Xstrata започва подготви-
телни и проучвателни дей-
ности на стойност 186 млн. 
AUD в три въглищни мини 
в щата Куинсланд, се казва 
в съобщение на швейцар-
ската компания, цитирано 

от Bloomberg. Това прак-
тически отменя обявеното 
миналия месец временно 
спиране на инвестицията и 
позволява продължаване-
то на работата по проект, 
оценен на 6 млрд. AUD. 
Решението за разработване 
на мините се очаква да бъде 
взето през втората полови-
на на 2011 г.

Желязна руда
Rio се очаква да инвестира 
между 5 и 6 млрд. USD през 
тази година. Компанията 
планира увеличаване на до-
бива на желязна руда в ра-
йона Пилбра в Западна Ав-
стралия до 330 млн. т през 
2015 г. спрямо 220 млн. т 
в момента. Окончателно 
решение за разширяването 
ще бъде взето през втората 
половина на годината. Сега, 
след като е ясен размерът 
на данъка, можем да изчис-
лим как ще се отрази той на 
проектите ни, каза главният 
изпълнителен директор на 
подразделението за желез-
ни руди Сам Уолш.

минните гиганти възобновяват дейността си в 
австралия след решението за секторния данък
▶

СнИмкИ bLoombeRG

 Хибридът Fuga ще използва изцяло технология на 
Nissan
▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 6440 6621
Калай LME USD/т 17250 17475
Олово LME USD/т 1731,5 1792
Цинк LME USD/т 1765 1854
Алуминий LME USD/т 1912 1981
Никел LME USD/т 18775 19045
Алуминиева сплав LME USD/т 1895 1900

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1201,1 1201,3
Сребро LME USD/тр.у. 17,75 17,79
Платина LME USD/тр.у. 1509 1513,25
Паладий LME USD/тр.у. 430,5 433,45
Родий LME USD/тр.у. 2425 2475

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юли	 Август
Суров петрол NYMEX USD/б 71,65 72,95
Брент ICE USD/б 72,43 72,71
Газьол ICE USD/т 622,5 622,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,8 4,8
Бензин 95 NYMEX USD/т 672 -
Нафта NYMEX USD/т 598 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юли
Пшеница Soft Red CBT USD/т 188,95
Царевица Yellow CBT USD/т 151,28
Ечемик Feed ASX USD/т 192,04
Памук No.2 NYBOT USD/т 1665,12
Какао  NYBOT USD/т 2971,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3622,13
Соя No.2 ICE USD/т 332,80
Захар White NYSE LIFFE USD/т 501,90

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.07.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 7.07.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39
Бразилски реал BRL 10 8,9
Канадски долар CAD 1 1,54
Швейцарски франк CHF 1 1,44
Китайски ренминби юан CNY 10 2,34
Чешка крона CZK 100 7,6
Датска крона DKK 10 2,63
Естонска крона EEK 10 1,25
Британска лира GBP 1 2,38
Хонконгски долар HKD 10 2,05
Хърватска куна HRK 10 2,72
Унгарски форинт HUF 1000 6,98
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76
Исландска крона ISK 100 3,45
Японска йена JPY 1000 6,74
Южнокорейски вон KRW 100 1,77
Литовски литаc LTL 1000 1,34
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76
Малайзийски рингит MYR 10 1,27
Норвежка крона NOK 10 4,93
Новозеландски долар NZD 10 2,47
Филипинско песо PHP 10 1,13
Полска злота PLN 100 3,46
Нова румънска лея RON 10 4,81
Руска рубла RUB 10 4,63
Шведска крона SEK 100 5,14
Сингапурски долар SGD 10 2,06
Словашка крона SKK 10 1,15
Тайландски бат THB 100 4,92
Нова турска лира TRY 10 1,02
Щатски долар USD 1 1,59
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,11

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

За	дата	06.07.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,5 1127,34

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	06/07/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,056993 € 1,078133 € 1,051708
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,827007 € 0,843547 € 0,822872

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,798816 € 0,814792 € 0,794822

Цените са валидни за поръчки, подадени на 01/07/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	7/07/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,131804 лв. 1,131804 лв. 1,131804 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 7/07/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

05.07.2010	г.

156,79 156,03 155,26 154,88 152,97 152,97   
11,82 11,76 11,70 11,67 11,53 11,53   
85,75 85,33 84,92 84,50 83,25 83,25   
98,07 97,59 97,11 96,64 95,21 95,21   
741,61 738,01 734,41 730,81 720,01 720,01   
151,33 150,61 149,88 149,16 144,12 144,12   
73,77 73,41 73,06 72,70 70,93 70,93   
143,69 143,00 142,30 141,61 138,16 138,16   
276,78 275,46 274,14 272,83 263,60 263,60   
182,48 181,61 180,74 179,87 173,79 173,79   
222,12 221,06 220,00 218,94 211,54 211,54   
74,97 74,61 74,26 73,90 71,40 71,40   
226,75 225,67 224,59 223,51 215,95 215,95   

до	15.00	ч.	на	05.07.2010	г.

N/A 13.1460  11.7976   7.9287 
320.3345 N/A 11.7570 7.9015 
321.9305 13.0358 N/A 7.8625 
321.9305 13.0358 11.6991 N/A 
 

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.4352 4.4574  4.6126              4.4352  4.3465   -13.87% 14.53% -18.07% -28.17% 21.01.2008
фонд в акции 6.3590 6.3908  6.6134             6.3590  6.2318   -10.23% 14.33% -12.61% -16.86% 23.01.2008
високодоходен 10.1226 10.2744  10.5275             0.0000  0.0000   0.63% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2311    2.2311    -10.48% 27.47% -5.22% -58.71% 12.11.2007
балансиран 2.6473    2.6473    -11.00% 24.08% -7.58% -52.27% 12.11.2007

паричен пазар 11.1320  11.1264  11.1097 11.1208 11.1208 11.1264 3.58% 0.13% 6.93% 6.32% 06.10.2008
балансиран 10.5512  10.4987  10.3937 10.4462  0.0000 -1.97% 4.71% 4.24% 2.87% 06.10.2008
фонд в акции 9.5065  9.4592  9.3173 9.3646  0.0000 -7.99% 8.62% -0.17% -3.18% 06.10.2008
             
балансиран 13.2568    13.1255    -2.21% 6.41% 1.86% 6.14% 14.12.2005
фонд в акции 7.7115    7.6351    -8.85% 13.38% -7.68% -5.45% 01.03.2006
фонд в акции 4.8128    4.7651    -18.59% 11.91% -15.34% -16.80% 21.06.2006
фонд в акции 7.4823    7.2644    -8.28% 14.60% 3.17% -12.39% 05.02.2008
фонд в акции 10.4014    10.0984    -1.59% 11.77% 6.57% 0.41% 05.02.2008
паричен пазар 11.8456    11.8456    4.42% 0.21% 8.91% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 79.9296    79.6498  79.9296  -3.62% 2.44% 2.68% -5.54% 20.11.2006
фонд в акции 46.1493    45.9186  46.1493  -11.07% 2.59% -8.37% -14.86% 20.11.2006
фонд в акции 62.9803    62.6654  62.9803  -8.65% 4.51% 4.54% -13.43% 03.10.2007
             
фонд в акции 92.8838    91.5010    -10.20% 2.82% -8.31% -2.35% 04.01.2007
балансиран 77.1094    75.9614    -7.59% 1.64% -7.96% -8.73% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29437    1.29179    3.55% 0.82% 6.52% 5.75% 01.12.2005
балансиран 1.04959    1.04331    -2.75% 5.98% 3.10% 0.99% 01.12.2005
фонд в акции 0.71572    0.70509    -8.44% 13.53% 4.47% -7.61% 01.03.2006
фонд в акции 0.72681    0.72247    -0.98% 1.96% 1.62% -12.89% 07.03.2008
ниско рисков 1.04358    1.04046    1.73% 0.38% 3.63% 3.55% 07.05.2009

балансиран 98.4578    97.4782    -4.64% 9.42% 1.83% -0.45% 07.12.2005
балансиран 104.9620    103.9176    -4.83% 8.29% -0.60% 1.01% 06.03.2006
фонд в акции 83.3557    82.1147    -7.98% 13.66% 1.48% -2.25% 20.06.2005
паричен пазар 120.0688    120.0688    N/A 0.63% N/A N/A 31.10.2007
ниско рисков 92.9601    92.5886    2.97% 2.96% -5.84% -3.01% 01.02.2008
ниско рисков 105.2473  105.1422  104.8268  105.1422  2.66% 1.39% 5.11% 5.06% 01.07.2009

балансиран 4.4646     4.4378     -9.21% 10.90% 1.17%*** 4.27% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8873  0.8829   0.8807                               0.8763     -16.62% 17.02% -7.97%*** -11.15% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.1940     17.0740     -8.20% 8.35% -5.38% 9.88% 28.09.2004
фонд в акции 10.6909    10.5423     -12.40% 12.54% -8.90% 1.34% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1682     1.1509     -9.84% 14.32% 3.74% 1.50% 10.05.2004
фонд в акции 0.7211     0.7104    3.35% 22.52% 26.83% -8.70% 04.10.2006
фонд в акции 0.9095     0.8961    3.73% 20.79% 1.89% -4.11% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.8181  129.6240  129.3653    2.71% 3.32% 5.30% 6.36% 04.05.2006
балансиран 14.0798  14.0798  13.9404    -6.44% 8.35% -3.61% 1.81% 17.12.2004
фонд в акции 0.6922  0.6854  0.6786    -7.62% 15.63% 0.44% -8.87% 04.05.2006
             
балансиран 785.7165    779.8383    0.75% 6.32% 11.44% -10.02% 09.05.2008
фонд в акции 702.9104    697.6517    -0.86% 7.96% 13.09% -13.84% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.1631    11.1631    2.70% 1.90% 5.94% 2.51% 30.01.2006
балансиран 114.9700    114.9700    -4.21% 7.13% 3.50% 1.48% 30.01.2005
фонд в акции 6.2881    6.2881    -10.73% 16.07% 6.72% -9.94% 30.01.2006
фонд в акции 9.8826    9.8826    -1.85% 1.98% -0.04% -0.82% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.4593    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.4881  0.4857  0.4833    -7.27% 8.39% -2.81% -24.10% 19.11.2007
балансиран 0.7240  0.7215  0.7190    -3.01% 3.82% 0.04% -11.72% 19.11.2007
ниско рисков 0.9876  0.9861  0.9846    2.41% 1.53% 6.14% -0.53% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2489  1.2470                       1.2451     3.11% 0.38% 7.60% 5.26% 16.03.2006
консервативен 1.2742  1.2704                       1.2666     3.96% 1.12% 8.73% 5.71% 16.03.2006
балансиран 0.8545  0.8511                        0.8477     -1.72% 4.79% 0.70% -3.67% 16.03.2006
фонд в акции 0.6276  0.6245                       0.6214     -6.99% 9.03% -3.36% -10.36% 16.03.2006
балансиран 0.7283  0.7254                     0.7225     -4.58% 6.25% -2.26% -12.53% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0208  1.0208  0.9698    N/A N/A N/A N/A 
 
паричен пазар 1.1713    1.1713    2.23% 0.22% 4.16% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0031    до 90 дни  над 90 дни  -1.11% 3.97% 5.55% -0.14% 12.09.2005
     0.9881  0.9981      

балансиран 7.0017    7.0017    -14.76% 12.28% -3.95% -7.87% 01.03.2006
фонд в акции 6.0831    6.0831    -13.23% 14.56% 1.14% -10.80% 01.03.2006
фонд в акции 2.7303    2.7303    -2.65% 16.08% 3.86% -32.89% 05.04.2007
консервативен 10.4133    10.4133    -0.15% 1.78% 1.24% 2.62% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7249                              0.7213                                     0.7196                              0.7142               0.7142 0.7178  0.6999 -1.57% 13.62% 3.45% -7.83% 22.05.2006
фонд в акции 0.3943                             0.3924                                   0.7196                                       0.3885               0.3885 0.3904  0.3807 -5.47% 17.93% 16.04% -25.71% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  Цена       
фонд в акции 98.6346  97.4229  96.6959    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 319.2172    318.7384    2.29% 0.23% 4.88% 7.23% 17.11.2003
ниско рисков 12.9709    12.9060    0.00% 2.96% 5.86% 5.92% 27.12.2005
балансиран 11.5833    11.4675    -3.72% 6.04% 3.27% 3.30% 27.12.2005
фонд в акции 7.7847    7.7069    -9.72% 12.18% 1.29% -5.10% 07.09.2005
балансиран 20.0154    20.0154    -1.30% 3.43% 2.25% 0.03% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4982    6.4657    -3.98% 6.67% -3.28% -13.00% 01.06.2007
балансиран 7.9099    7.8704    -2.86% 6.08% -2.02% -7.29% 01.06.2007
консервативен 11.3644    11.3361    4.51% 3.26% 9.48% 4.52% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1527    1.1297    -5.78% 6.42% -2.74% 3.81% 18.09.2006
балансиран 1.0211    1.0109    -3.07% 3.79% -0.09% 1.01% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,32258 0,01135
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,80410 -0,01588
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46625 0,00044
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,46252 -0,00527
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,29323 -0,01024
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,67444 0,03030
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62408 -0,00074
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,35784 -0,00570
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,99617 -0,00763
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,71873 -0,00038
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,86618 0,03239
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,71487 -0,00732
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,32059 -0,01621
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,77062 -0,00854
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,27188 -0,00392
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75819 0,00078
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,19672 0,00771
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,85053 -0,01399
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,42403 -0,00286
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,07985 0,00410
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,35115 -0,00863
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,76927 0,02993
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,61705 0,01802
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,00193 -0,00805
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,03203 -0,00540
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,11902 -0,00090
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,79523 -0,01758
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,98433 0,01578
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,55484 -0,00595
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,03129 0,01433
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1881,92000 -5,20000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 7.07.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	06.07.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0031	лв. 0.9881		лв. 0.9981	лв. -	1,11% 	5,55%

Сентинел	-	Рапид 1,1713	лв. 1,1713	лв. 2,23% 4,16%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	5	юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,26 1,26 1,26 1,25
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,83 0,83 0,83 0,83
ЯПОНСКА йЕНА JPY 110,43 110,46 110,85 109,15
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,34 1,34 1,34 1,33
НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,05 8,06 8,09 8,05
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,61 9,62 9,65 9,6
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,33 1,33 1,34 1,32
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,48 1,48 1,5 1,47
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 284,37 284,67 286,14 283,78
ЧЕШКА КРОНА CZK 25,5 25,53 25,62 25,47
РУСКА РУБЛА RUB 39,11 39,15 39,19 39,04
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,1 4,11 4,13 4,09

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 6.07.2010 г.
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Цветният 
метал се 
нареди сред 

най-печелившите 
на пазара, като 
добави 39 USD 
към стойността 
си. Слабият долар 
обърна погледите 
на инвеститорите 
към металите

Цената на 
петрола 
отбеляза 

повишение и по 
време на вчераш-
ната сесия в Ню 
Йорк достигна 73.65 
USD/б. Основната 
причина за това 
беше еврото, което 
спечели нови 0.65%

По време на 
борсовата 
сесия във 

вторник измери-
телят добави 137 
пункта към стой-
ността си. Малкото 
добри новини, 
идващи от Европа, 
успяха да предиз-
викат фурор на 
фондовите пазари

Стока на деня

2.35
▶ процента се повиши 
германският индекс DAX 
и достигна 5952.84 пунк-
та

Цифра на деня

2.2
▶ процента спечели 
цинкът по време на вче-
рашната борсова сесия 
и достигна 1814 USD/т

Слабо търсене и предлагане на мед до края на 2010 г.
Едни от най-големите 
минни компании в света 
Codelco, BHP Billiton 
Ltd., Rio Tinto, Anglo 
American алармираха за 
задаващи се затруднения 
при добиването на медна 
руда. Основните пробле-
ми на минните компании 
идват от това, че този 
пазар е много ограничен 
от гледна точка на нами-
ране на нови находища. 
Това води до ситуация, 
в която изчерпването на 
старите кара компаниите 
да копаят все по-надъл-
боко, което оскъпява 
производството, а в 
същото време качеството 
на рудата намалява. 

Въпреки очаквания 
спад при добивите оба-
че увеличаване на цената 
в краткосрочен план 
не се очаква. От Anglo 
American Plc. обявиха, че 
през първото тримесечие 
продукцията е паднала 
с 14% спрямо предход-
ните три месеца заради 
по-ниското качество на 
рудата, която се копае 
в момента. Резултатите 
при другите две големи 
минни компании BHP 
Billiton Ltd. и Rio Tinto 

са подобни, а изтъкна-
тите от тях причини са 
същите.

Опасенията около баве-
щото се възстановяване 
на световната икономика 
сринаха цената с 19% 
от началото на април 
досега. Две трети от про-
изведената суровина е 
предназначена за Китай, 
САЩ и Европа, а те в 
момента отчитат пореден 
месец на спад при ин-
дустриалните си произ-
водства, които използват 

суровината.
 Ръстът на китайската 
икономика се очаква да 
се забави до 9.25% през 
2011 г., а прогнозите в 
края на 2010 г. са за ръст 
от 10.1%. Резултатите 
при щатската икономика 
също ще бъдат негатив-
ни и от ръст 3.2% през 
2010 г. ще се срине до 
2.9% през 2011 г. Това и 
нестихващата дългова 
криза в Европа карат 
анализаторите да смятат, 
че търсенето на мед ще 
продължава да пада и не-
зависимо от слабите дос-
тавки дефицит няма да 
се наблюдава. Пример за 
това в момента е Китай, 
чийто внос през април е 
паднал с 8.1%, а месец по 
късно с още 9.7%.

Анализаторите от 
Лондонската метална 
борса предвиждат цени 
на метала през 2011 г. 
не по-големи от 6519. 
От Goldman Sachs Group 
Inc. са по-оптимистични, 
като според тях в кратко-
срочен план стойностите 
ще се запазят на тези 
нива, но до края на след-
ващата година цената ще 
премине над 8000 USD/т.

На борсата 
в Лондон 

фючърсите на 
медта за август се 
покачиха с 1.29% 
до 6523 USD/т

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ В краткосрочен план не се очаква цената на медта да се вдига

Европейските борси с рекорден скок 

Общо-
европейският 

индекс Stoxx Eu-
rope 600 отбеляза 
повишение от 2.62% 
до 242.89 пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Европейските фондови пазари последваха азиатски-
те борси, но удвоиха печалбите

Европейските фондови 
пазари отчетоха най-го-
лемия си дневен ръст за 
последните шест седми-
ци, водени от азиатските 
пазари, които затвориха 
на зелена територия, и 
следвани от щатските 
пазари, които също да-
ват индикация за затва-
ряне при добри печалби. 
Общоевропейският 
индекс Stoxx Europe 600 
отбеляза повишение от 
2.62% до 242.89 пункта, 
като за последните 11 
сесии тази е едва втора-
та, при която индексът 
печели позиции. Само 
15 компании, присъства-
щи в състава на индекса, 
отчетоха спад. Сред най-

Еврото премина над 
1.26 EUR/USD
Еврото регистрира 
шестседмичен рекорд, 
като поскъпна с 0.75% 
спрямо долара и се коти-
раше за 1.2632 EUR/USD. 
Основната причина бяха 
разочароващите данни 
за ръста в сферата на ус-
лугите в САЩ през юни. 
Индексът, който измерва 
резултатите в неиндус-
триалния сектор, е ISM 
Index, а резултатите му 
са по-лоши от предвари-
телно очакваните. Tова 
предизвика нови въпроси 
около възстановяването 
на американската иконо-
мика.

Стойността на този 
измерител за миналия 
месец е паднала до 53.8 
спрямо май, когато е 
била 55.4 пункта. Според 
предварителните прог-
нози индексът трябваше 
да слезе най-много до 55 
пункта. Непрекъснато 
влошаващите се данни за 
американската икономика 
предполагат задържане 
на основния лихвен 
процент в САЩ на нива 
от 0-0.25% за неопреде-
лено дълъг период. Също 

Еврото 
поскъпна 

с 0.75% спрямо 
долара и се 
котираше за 1.2632 
EUR/USD

така се предполага, че 
американската валута ще 
продължи да губи спрямо 
по-доходните валути 
като австралийския и 
канадския долар, както и 
спрямо японската йена.

В момента кросът на 
долара спрямо йената е 
на нива 87.49 USD/JPY, 
стойност, невиждана 
повече от седем месеца. 
Спрямо еврото японската 
валута бележи спад от 
0.46% при нива 110.56 
EUR/JPY. Единната валу-
та спечели и спрямо друг 
свой основен конкурент 
- швейцарския франк. 
Търговията там стигна 
нива от 1.338 EUR/CHF, 
което е ръст от 0.23%.

Volkswagen, отчел ръст 
от 2.21%.

Във Франция мест-
ният индекс CAC 40 
се повиши с 3.16% до 
3437.92 пункта, воден от 
акциите на финансови-
те компании, листнати 
там. Книжата на BNP 

Paribas скочиха с 5.25% 
до 45.66 EUR, а тези 
на Societe Generale се 
покачиха до 35.24 EUR, 
което е ръст от 6.62%. 
Британският индекс 
FTSE 100 се покачи с 
най-малко, печелей-
ки 2.83% до 4960.17 
пункта.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

печелившите бяха мин-
ните компании Rio Tinto 
Group и BHP Billiton 
Ltd, които поскъпнаха с 
повече от 4%. 

Сред най-добре пред-
ставилите се компании 
беше и британската 
BP Plc., чиито акции 
поскъпнаха с 2.2% до 
3.4 GBP, след като от 
Financial Times излязоха 
със заглавие, че ком-
панията не планира да 
разпродава книжа с цел 
да се наберат финансови 
средства за борба с неф-
тения разлив в Мекси-
канския залив.
Испанският Ibex 35 
скочи с 4.13% до 9664.7 
пункта, след като стана 
ясно, че страната се 
подготвя да емитира нов 
дълг, чиято стойност все 
още не е ясна. Герман-
ският измерител DAX 
увеличи стойността си с 
2.7% до 5971.38 пункта. 

Най-добре предста-
вилите се бяха авто-
мобилостроителните 
компании като Daimler 
AG с печалба от 4.52%, 
MAN SE с 4.61% и 

Петрол
USD/б
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Снимка БоБи Тошев

Снимка bloomberg
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Румъния е другото ново попълнение в 
десeтката на най-застрашените държави

Румъния и България се класираха сред десетте държави 
с най-рискови държавни облигации. Това показва 
класацията за второто тримесечие на агенция CMA, 
в която се оценяват страните с най-рисков профил и 
най-голяма застрашеност от фалит. Румъния е осма 
в крайното подреждане, като измества Исландия от 
групата на най-задлъжнелите първенци, а България 
завършва десета - на мястото на Египет. За сравнение, 
през първото тримесечие Румъния е била петнадесета, 
а България - шестнадесета.

Затъване
В глобален план фокусът на доклада пада върху 

състоянието на гръцкия държавен дълг, който се 
придвижва седем позиции нагоре до второ място. Като 
цяло от класацията става ясно, че 5-годишният риск от 
държавен фалит се покачва спрямо първото тримесечие. 
Например при най-рисковата държава в света Венецуела 
процентът сега е 58.7% срещу 48.5% в началото на 
годината. Рискът от 22.8% при България е също по-висок 
от този при предишния десети - Египет с 16.5%. 

динамика
Едва 7% от застраховките срещу държавен и корпо-
ративен фалит, които агенцията следи, са показали 
подобрение спрямо първото тримесечие, показва 
докладът. Значително намаление в рисковия си про-
фил отчитат Исландия (със 17%), Доминиканската 
република (с 15.3%), Египет (с 15%) и Гватемала (с 
11.7%). Рискът при САЩ също е намалял с 2.4%. В 

контраст останалите 93%, водени от Гърция, Белгия 
и Испания, продължават да задълбочават риска си 
от фалит. 

Всъщност Гърция, Португалия и Франция остават 
държавите с най-изострящи се проблеми по обслуж-
ването на задълженията си.

добри практики
За разлика от „лошите” първенци в десетката на най-ста-
билните в дългово отношение държави няма промени, 
като тя отново е запазена предимно за представители на 
Западна и Северна Европа. 

С риск от 2.4% и 3.1% привилегированите първи две 
места отново са съответно за Норвегия и Финландия. 
Следват ги САЩ (3.5%), Дания (3.8%), Швеция (3.9%), 
Германия (4.1%), Швейцария (4.3%), Холандия (4.6%), 
Хонконг (4.9%) и Австралия (5.2%).

България е десета по риск от фалит

Скандинавските 
страни отново се 
представят най-добре

На регионално ниво 
резултатите са малко по-
концентрирани в географско 
о т н о ш е н и е  с п р я м о 
миналото тримесечие. 
След Гърция и страни 
като Испания, Португалия, 
Ит алия ,  Франция  и 
Швейцария също отчетоха 
рекорди по отношение 

стойността на застраховката 
срещу държавен фалит. 
Всъщност най-влошени са 
показателите именно на 
страните от Западна Европа 
и именно там е центърът 
на настоящата дългова 
криза, за борбата с която 
ЕС отдели 750 млрд. EUR, 
се посочва в проучването. 

на източния фронт 
нищо добро
Румъния,  Унгария и 
България отбелязват най-

голямо повишение на 
риска от държавен фалит 
от страните в Източна 
Европа - съответно 105%, 
95% и 93%. Украйна е 
един от добрите примери 
това тримесечие с 1% 
подобрение.

Сигурна инвестиция
Дълговите отличници 
т р а д и ц и о н н о  с а  от 
Скандинавския и северния 
район на континента. 
Исландия е най-добре 

представилата се държава 
не само в региона, но и 
в света - 17% понижение 
на риска. Норвегия, от 
друга страна, все още е 
страната с най-ниска 
стойност на застраховката 
срещу държавен фалит, но 
тенденцията през второто 
тримесечие се е обърнала 
в посока оскъпяване. 

Амплитуди
В двете Америки карти-
ната е контрастна. САЩ 

са една от осемте страни, 
чиито застраховки срещу 
държавен фалит са стана-
ли по-достъпни през вто-
рото тримесечие (с 2.4%). 
Държавите от Централна и 
Южна Америка обаче като 
цяло са отчели по-високи 
разходи за хеджиране на 
риска. Венецуела е лоши-
ят, а Колумбия - добрият 
пример за региона. Сход-
но е положението в Азия, 
където геополитическата 
нестабилност около Юж-

на Корея и забавящият се 
ръст на китайската иконо-
мика събуждат притесне-
нието на инвеститорите. 
Виетнам е една от малкото 
страни, които са прекъс-
нали мрачната тенденция 
(повишение на риска едва 
с 1.2%). 

В Близкия изток и Се-
верна Африка Египет се е 
справил най-добре с овла-
дяването на рисковия си 
профил, а Ливан е в проти-
воположния ъгъл. 

Западна Европа остава окото на световната дългова криза
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РЕШЕНИЯРЕШЕНИЯ
Съгласно чл. � от ЗДДФЛ обект на облагане са доходите на местните и чуждестранните физически лица.

Статутът на местно лице на България се определя за цялата календарна �данъчна� година и не зависи от гражданството на лицето. Местно физическо лице  по смисъла 
на чл. � от ЗДДФЛ без оглед на гражданството е лице,  което отговаря поне на един от следните критерии:

Условията, визирани в закона, се прилагат алтернативно. Предвид на това, ако за лицето е изпълнено само едно от тях, въпреки че не отговаря на останалите условия, регламентирани в ЗДДФЛ, 
същото се счита за местно лице за целите на данъчното облагане. ЗДДФЛ дефинира чуждестранните физически лица по метода на изключването. Съгласно чл. � от ЗДДФЛ чуждестранни физически 

лица са лицата, които не са местни лица по смисъла на чл. � от същия закон.
В настоящия случай са възможни две хипотези:

1.
Има постоянен адрес в България � съгласно §�, т. � от допълнителните

разпоредби на Закона за българските лични документи "постоянен адрес"
е адресът в населеното място на територията на Република България,

където гражданинът е вписан в регистъра на населението.
Не е местно физическо лице лицето, което има постоянен адрес в България,

но центърът му на жизнени интереси не се намира в страната

2.
Пребивава на територията на България повече от ��� дни 
през всеки ���месечен период � лицето се смята за местно за годината, 
през която пребиваването надхвърля ��� дни. Денят на излизане и денят 
на влизане в страната се смятат поотделно за дни на пребиваване 
в страната. Не се смята за пребиваване в България периодът 
на престой единствено с цел обучение или медицинско лечение.

3.
Изпратено е в чужбина от българската държава,

от нейни органи и/или организации, от български предприятия
и членовете на неговото семейство

При положение, че наемът е получен в качеството на местно физическо лице.
В запитването се посочва, че лицето е получило доходи от отдаване под наем 
на производствена сграда. Съгласно чл. ��, ал. � от ЗДДФЛ облагаемият доход 

от наем или от друго възмездно предоставяне за ползване на движимо или недвижимо 
имущество се определя, като придобитият доход се намалява с �� на сто разходи. 
Доходите от наем или от друго възмездно предоставяне за ползване на права или 

имущество, придобити от местни физически лица,се облагат с данък върху общата 
годишна данъчна основа в съответствие с разпоредбите на чл. �� от ЗДДФЛ и се включват 

в годишната данъчна декларация по чл. �� от закона. Срокът за подаване на 
декларацията, както и за внасяне на дължимия данък върху общата годишна данъчна 

основа е �� април на годината, следваща годината на придобиване на дохода.

4.
Центърът на жизнени интереси на лицето се намира в България. 
Центърът на жизнени интереси е в България, когато интересите 
на лицето са тясно свързани със страната. Това е допълнителен 
критерий, при който се вземат предвид семейството, собствеността, 
мястото, от което собствеността се управлява, мястото, от което 
лицето осъществява трудова, професионална или стопанска дейност

При положение, че наемът е получен в качеството на чуждестранно физическо лице:              
На основание чл. � от ЗДДФЛ чуждестранните физически лица са носители 
на задължението за данъци за придобити доходи от източници в Република България. 
Съгласно чл. �, ал. �, т. � от същия закон доходите от наем за ползване на недвижими 
имоти, начислени/изплатени от местни лица се третират като доходи от източник 
в страната. 
На основание чл. ��, ал. �, т. � от ЗДДФЛ доходите от наем на чуждестранни 
лица се облагат с окончателен данък, който съгласно чл. ��, ал. � от същия закон 
е �� на сто върху брутната сума на начислените/изплатени доходи. 
Същият се удържа и внася в сроковете и по реда на чл. ����� от закона.

AБ

            ългарски гражданин живее 
и е гражданин на САЩ от �� години. 
В Република България притежава 
производствена сграда, която отдава 
под наем на фирма

            ледва ли лицето да подава 
данъчна декларация за получените 
доходи от наем и дължи ли данък 
върху получените суми?

Ситуация

Казус

С

Б

Илюстрация: Вихър Ласков
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Когато платец на дохода 
от наем е предприятие или 
самоосигуряващо се лице, 
какъвто е и случаят, за-
дължението за удържане 
и внасяне на данъка по чл. 
46 от ЗДДФЛ е на платеца 
на дохода. В чл. 65, ал. 1 
на ЗДДФЛ е посочено, че 
данъкът за доходи от наем 
или от друго възмездно 
предоставяне за ползване 
на движимо и недвижимо 

имущество се удържа и 
внася от предприятието 
или от самоосигуряващото 
се лице - платец на до-
хода, в срок до края на 
месеца, следващ месеца на 
начисляването на дохода от 
предприятие или изплаща-
нето на дохода от самооси-
гуряващото се лице. 

Съгласно чл. 65, ал. 9 от  
ЗДДФЛ, ако доходът е 

в полза на лице, което е 
местно в държава, с която 
Република България има 
сключена СИДДО, окон-
чателният данък се удържа 
и внася от предприятието 
или от самоосигуряващото 
се лице - платец на дохода, 
в тримесечен срок от на-
чалото на месеца, следващ 
месеца на начисляване-
то на дохода. Следва да 
отбележим, че Спогодба-

та между правителството 
на Република България и 
правителството на САЩ 
за избягване на двойното 
данъчно облагане и предо-
твратяване отклонението 
от облагане с данъци на 
доходите е ратифицирана 
със закон и е обнародвана в 
ДВ, бр. 5 от 20.01.2009 г.

По силата на чл. 55, ал. 1 
от ЗДДФЛ предприятията 

и самоосигуряващите се 
лица - платци на доходи, 
удържали окончателния да-
нък за начислени/изплате-
ни доходи на чуждестранни 
лица по глава шеста, декла-
рират тези обстоятелства 
с данъчна декларация по 
образец. Същата се подава 
в срок до края на месеца, 
следващ тримесечието на 
внасяне на данъка, като в 
нея задължително се по-

сочват и данни за платеца 
на дохода (чл. 56, ал. 1 и чл. 
55, ал. З от ЗДДФЛ).
Предвид изложеното в слу-
чай, че ЗЛ е чуждестранно 
физическо лице по смисъла 
на закона, същото няма 
да има задължение за из-
числяване и внасяне на 
данък за получените от не-
го доходи от наеми, както 
и за подаване на данъчна 
декларация за тях.

Как се облагат с данък 
доходите от наем
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Материалите са подготвени 
от "Рконсулт" еооД

Консултантите са готови да 
отговарят  на читателски въпроси  

на: radonov@gmail.com

? ??

? ??

? ??

? ??

? ??

От 12 г. съм служителка в една фирма, 
като съм подписвала на всеки 6 месеца 

срочни договори. През януари навърших 
ъзрастта за пенсиониране и имам 3-месечен 

договор. От счетоводството ми казаха 
да изчакам да изтече м. март и тогава да се 

пенсионирам. В такъв случай ще ми изплатят 
ли 6 брутни заплати? Какви права имам 

по отношение на това обезщетение?

Има ли право работодателят да ми удържи 
последната заплата за това, че напускам 

без предизвестие, но в същото време 
отглеждам близнаци до 3-годишна възраст? 

И как се изплащат отпуските, натрупани по време 
на майчинството? Заплатата ми преди 

майчинството беше 350 лв., след това 300 лв. 
Каква сума би следвало да ми се изплати 

за отпуските?

Как се процедира, 
ако при изгубена трудова книжка 

от работника и представени УП-2 и УП-3 
последва отказ за издаване на нова 

трудова книжка поради липса 
на Приложение 2 от наредбата?

Имам назначен работник на основание 
чл. 70 и във връзка с чл. 68, ал. 1, т. 1 за срок 

от 3 месеца, вкл. до 17 май. Трябва да го освободим. 
Правилно ли ще бъде да го освободя, 

считано от 18 май, с изтичане на срока 
на договора, или е задължително 

да бъде в срока на изпитване, 
например на 15 май?

Имам неизползван платен годишен 
отпуск за 2008 и 2009 г. в размер на 54 дни. 

На 1.03.2010 г. получих от директора 
покана да изляза в отпуск 54 дни. 

Подадох молба от 1.04.2010 г. да го ползвам. 
Беше ми разрешен отпуск от 22 работни дни. 

14 дни, преди да изтече отпускът ми, 
подадох нова молба да използвам остатъка. 

Може ли да ми бъде отказан и какво 
трябва да предприема?

В чл. 222, ал. 3 от Кодекса на труда (КТ) е предвидено, че при прекратяване на трудовото правоотношение, 
след като работникът или служителят е придобил право на пенсия за осигурителен стаж и възраст, 

независимо от основанието за прекратяването той има право на обезщетение от работодателя в размер 
на брутното му трудово възнаграждение за срок от 2 месеца, а ако е работил при същия работодател през 

последните 10 години от трудовия му стаж - на обезщетение в размер на брутното му трудово възнаграждение 
за срок от 6 месеца. Това обезщетение се изплаща само веднъж. Видно от законовата разпоредба, 

условието за получаване на 6 брутни заплати при прекратяване на трудовото правоотношение е работникът 
или служителят да е придобил право на пенсия за осигурителен стаж и възраст и през последните 10 години 

от трудовия си стаж да е работил при "същия работодател". В случай че отговаряте на изискванията 
на разпоредбата, то при прекратяване на трудовия договор ще имате право на предвиденото обезщетение

Разпоредбата на чл. 272, ал. 1 от Кодекса на труда (КТ) предвижда, че без съгласието на работника или служителя 
не може да се правят удръжки от трудовото му възнаграждение освен за: 1. получени аванси; 2. надвзети 

суми вследствие на технически грешки; 3. данъци, които по специални закони може да се удържат 
от трудовото възнаграждение; 4. осигурителни вноски, които са за сметка на работника или служителя, 

осигурен за всички осигурителни случаи; 5. запори, наложени по съответния ред; 6. удръжки в случая 
по чл. 210, ал. 4 (при ограничена имуществена отговорност). Съгласно чл. 224, ал. 2 КТ 

обезщетението за неизползван платен годишен отпуск се изчислява по реда 
на чл. 177 КТ към деня на прекратяването на трудовото правоотношение. Според чл. 177 КТ за времето 
на платения годишен отпуск работодателят заплаща на работника или служителя възнаграждение, 

което се изчислява от начисленото при същия работодател среднодневно брутно трудово възнаграждение 
за последния календарен месец, предхождащ ползването на отпуска, през който работникът или служителят 

е отработил най-малко 10 работни дни.

В чл. 7, ал. 1 и 2 от Наредбата за трудовата книжка и трудовия стаж е предвидено, че когато трудовата книжка 
бъде изгубена или унищожена, съответната дирекция "Инспекция по труда" издава нова въз основа 

на писмена молба-декларация на работника или служителя, в която се посочва, че трудовата книжка 
е изгубена, кой я е изгубил и данни за работодателите, при които е работил. Когато трудовата книжка 

бъде изгубена или унищожена от работника или служителя, в новата трудова книжка съответната 
дирекция "Инспекция по труда" по местоживеене на лицето вписва данни за трудовия стаж въз основа 
на представените от него удостоверения по образец съгласно приложение № 2 или други оригинални 

документи, съдържащи тези данни. От цитираната разпоредба е видно, че в трудовата книжка се вписват 
данни въз основа на представени от работника или служителя удостоверения по образец съгласно 

приложение № 2 или въз основа на други оригинални документи, съдържащи тези данни. Съветваме 
ви да се обърнете писмено към Главната инспекция по труда за изясняване на конкретната причина за отказа.

Разпоредбата на чл. 176, ал. 2 от Кодекса на труда (КТ) предвижда, че когато отпускът е отложен или 
не е ползван до края на календарната година, за която се отнася, работодателят е длъжен да осигури 
ползването му през следващата календарна година, но не по-късно от шест месеца, считано от края 

на календарната година, за която се полага. Съгласно ал. 3 на чл. 176 КТ, когато работодателят не е разрешил 
ползването на отпуска в случаите и в сроковете по ал. 2, работникът или служителят има право сам 

да определи времето на ползването му, като уведоми за това работодателя писмено поне две седмици 
предварително. За нарушаване на трудовото законодателство от работодателя ви може да сигнализирате 

инспекцията по труда по седалището на фирмата, в която работите.

Разпоредбата на чл. 71, ал. 1 от Кодекса на труда (КТ) предвижда, че до изтичане 
на срока за изпитване страната, в чиято полза е уговорен, може да прекрати договора 

без предизвестие. Ако срокът за изпитване по трудовия договор е уговорен в полза на работодателя, 
той има право да го прекрати без предизвестие по всяко време до изтичане на изпитателния срок. 

Срочният трудов договор, сключен на основание чл. 68, ал. 1, т. 1 КТ, се прекратява, без която 
и да е от страните да дължи предизвестие с изтичане на уговорения срок съгласно чл. 325, т. 1 КТ. 
Предвид посочените разпоредби по преценка на работодателя трудовият договор с работника 
може да бъде прекратен или по чл. 71, ал. 1 КТ - по време на изпитателния срок, или по чл. 325, 

т. 1 КТ - с изтичане на договорения срок.

ВЪПРОСИ И ОТГОВОРИ

Илюстрация: Вихър Ласков
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Господин Кумчев, как ви 
дойде идеята да предло-
жите система за споде-
ляне на риска между фер-
мерите и държавата?

- Започнах да мисля 
върху идеята, когато три 
поредни години понесох 
тежки щети на обща стой-
ност 350 000-400 000 лв. 
На два пъти градушка ми 
унищожи черешите и един 
път късна слана отнесе 
100% цветовете на чере-
шите и 70% от цветовете 
на ябълките. 

Ако не бях застрахован, 
щях да съм разорен. Фер-
мерите са силно подвласт-
ни на природните стихии. 
Въпреки това те са консер-
вативно и дори бих казал 
негативно настроени към 
застраховането на собст-
вените си активи. 

Проучих въпроса и от 
гледна точка на европей-
ските практики и подгот-
вих основните моменти в 
идеята, която Агенцията 
на земеделските произво-
дители внесе в Министер-
ството на земеделието и 
храните в края на 2009 г. 

Защо фермерите избяг-
ват застраховането?

- Единственото обясне-
ние е ниска бизнес кул-
тура. Предпочитат да 
„играят на комар” срещу 
природата и разчитат, че 
точно тях няма да ги за-
сегне нито градушка, нито 
слана, нито наводнение. 
Всъщност точно тази сел-
ска консервативност ме 
накара да се замисля как 
може да се разшири об-
хватът на застраховането. 
Защото при повече застра-
ховки и компаниите, които 
се занимават с това, ще 
имат по-добри печалби, и 
фермерите ще се чувстват 
по-сигурни, а и държавата 
целево и със сравнително 
малки бюджетни разходи  
ще подпомогне ефективно 
агробизнеса. И ще налее 
малко бизнес култура в 
главите на фермерите. 

▶

▶

Какви са несъвършен-
ствата на българска-
та система за аграрно 
застраховане?

- От една страна, нивата 
на застраховане са ниски, 
от друга - цената на за-
страховката е доста висока. 
Давам конкретен пример. 
При трайните насаждения 
„таванът” на застрахова-
телната сума за плодовите 
насаждения е 800 лв. на 
декар. При зеленчуците е 
400-500 лв. При 100-про-
центова щета това е 2 до 3 
пъти по-ниско от средните 
разходи, които се правят. 

Колкото до цените, наме-
сата на държавата в полза 
на фермерите и на застра-
хователите веднага си каза 
думата. Изненадващо за 
нас държавните служители 
много бързо приеха схема-
та. През ноември я внесо-
хме, а през март „Схемата 
за държавна помощ за съ-
финансиране на застрахо-
вателните премии” влезе в 
сила, преди да започнат не-
благоприятните природни 
условия. Този път дирек-
ция „Държавни помощи” 
към Министерството на 
земеделието и храните си 
свърши работата.

 
Кои са несъвършен-

ствата на наредбата, 
все пак това се прави за 
първи път в България?

- В министерството не 
бяха наясно с размера на 

▶

▶

Нивата на аграрните 
застраховки са ниски
Чрез 50% съфинансиране на застрахователните премии селското 
стопанство получава ефективна държавна помощ

Силна  
волатилност  
при „Евро инс” 

Търговията с акциите на 
„Евро инс” през първи-
те два дни от новата сед-
мица премина при силна 
волатилност. Борсова-
та сесия вчера донесе 
13.77% ръст на пазарната 
капитализация на застра-

хователя, което изстре-
ля цената на затваряне 
до 1.479 лв. за акция. По 
позицията на компанията 
бяха сключени 5 сделки, 
в които 53 лота смени-
ха собственика си. Вче-
рашният ръст помогна 
на дружеството да зали-
чи силния спад в цената, 
който отчетоха акциите 
след масираните разпро-
дажби в понеделник. В 

началото на новата сед-
мица книжата се сринаха 
с 10.71% на дневна база, 
като при прехвърлени 
1785 лота цената на затва-
ряне се понижи до 1.30 
лв. за акция.
Според данните на КФН 
към 30 април 2010 г. 
„Евро инс” е събрало 
22.17 млн. лв. премийни 
приходи, което означава 
4.8% пазарен дял.

Търговия

БанКи и  
Застраховане

Реклама:
станислава атанасова
 satanasova@pari.bg
tel. 4395-851

Редактор:
радослава Димитрова
rdimitrova@pari.bg
tel. 4395-823

Интервю Красимир Кумчев от Асоциацията на земеделските производители

паричния ресурс, който 
държавата ще отдели, за да 
субсидира 50% от нашите 
застрахователни премии. 
Затова стъпиха на една 
сравнително не висока за-
страхователна сума от 500 
лв. на декар. Ограничение 
е и че тази схема се отнася 
само до плодове и зелен-
чуци, защото е нещо като 
пилотен проект. И си обе-
щахме да я актуализираме 
в края на годината, като 
видим възможностите, по-
требностите и дефектите, 
които е показала. Мисля, 
че може да се постигне 
застрахователен „таван” 
от 1000-1200 лв. на декар 
при запазване на тарифното 
число от 6 процента. 

Как бе приета схемата 
от застрахователните 
компании?

▶

- Тя предизвика съжи-
вяване на пазара на агро-
застраховки. Тарифното 
число може да е малко, 
но оборотът е нараснал 
и доста застрахователни 
компании са сключили до-
говори с фонд „Земеде-
лие”, защото парите от за-
страховките отиват пряко 
към тях, а не минават през 
фермерите и това наистина 
е по-правилният начин. За 
последните 20 години не 
е имало такава държавна 
помощ. Застрахователите 
обаче очакват, че ще бъдат 
обложени с 2% данък вър-
ху всички застрахователни 
премии. 

Ясно е, че това ще ос-
къпи техния продукт и е 
ясно кой ще го плати - кли-
ентите. 

Нашата асоциация сега 
ще настоява за преферен-

ции към застрахователните 
компании, които са склю-
чили договор с фонд „Зе-
меделие”. Бихме искали 
точно подпомаганите от 
държавата застраховки за 
плодове и зеленчуци да 
запазят предишните нива 
на тарифното число - 6 
на сто. Като обща сума за 
бюджета 2% от застрахо-
вателните премии за сел-
скостопанска продукция 
не е нещо значимо, но е 
огромен стимул за нас. Та-
ка и застрахователите ще 
имат по-голям интерес към 
нашия бизнес. 

това не е ли лобизъм?
- Аз съм фермер и моят 

бизнес е в селското стопан-
ство. Произвеждам ябълки, 
череши, чушки, тютюн. Не 
произвеждам лобита. А и 
откога здравият икономиче-

▶

ски разум взе да се нарича 
с думата лобизъм?

споменахте ниска-
та застрахователна 
култура на фермерите. 
няма ли да е по-добре 
застраховката да стане 
задължителна?

- Категорично не. Така 
под строй не бива. Като му 
е ниска културата на даден 
фермер, да си я повишава. 
Като паднат градушки през 
септември, ще започне ед-
но вайкане и молби дър-
жавата да помогне, вместо 
просто да се застрахова. 

Мисля, че при тази дър-
жавна помощ и при малко 
по-високо ниво на застра-
хователните суми, както и 
на по-широк обхват на земе-
делските култури отрасълът 
ще тръгне нагоре.

Михаил ванчев 

▶

Визитка
Кой е  
Красимир 
Кумчев 

Красимир Кумчев е екс-
перт на Асоциацията 
на земеделските произ-
водители. Той е автор 
на идеята за 50% съфи-
нансиране от страна на 
държавата на аграрните 
застраховки.

▶

СнимКА АвТоРъТ
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Депозитите все още привличат      клиентите с пълна сила

Интересът към депозитите 
все още е стабилен. Това по-
казват данните на Българска 
народна банка, както и мне-
нието на банкери, до които 
в. „Пари” се допита. Криза-
та направи домакинствата 
по-пестеливи, депозитите 
се увеличават постоянно, 
като тази тенденция ще про-
дължи и през следващите 
месеци, но интересът към 
банковите влогове посте-
пенно ще отшумява, комен-
тираха банкери. „Гражда-
ните станаха по-пестеливи 
и бизнесът стана по-пред-
пазлив в инвестиционните 
си намерения”, коментира 
Милка Тодорова, директор 
„Банкиране на дребно” в 
Първа инвестиционна бан-
ка.

Движение нагоре
Според статистиката на 
централната банка в края 
на май депозитите на дома-
кинствата са се увеличили с 
13.2% спрямо същия пери-
од на миналата година и са 
достигнали 25.321 млрд. лв. 
За новосключените депо-
зити обаче се отчита спад 
на месечна база спрямо 

Банковите влогове са 
единственият сигурен 
доход, смятат банкери 

депозитите, договорени за 
ползване след предизвестие, 
намалява с 0.31 процентни 
пункта до 3.45%. Средната 
лихва по новите еврови вло-

гове на домакинствата, кои-
то са направени през май, се 
понижава с 0.2 процентни 
пункта. Така в края на май 
лихвата по депозити, склю-

чени за срок над един ден до 
една година, става 6.11%.

Въпреки понижаващите 
се лихви обаче домакин-
ствата ще продължават 

да спестяват в банки, ка-
тегорични са банкерите. 
„Атрактивните лихвени 
проценти привличат кли-
ентите, но те не са един-

Населението се 
превърна в нетен 
спестител и в основен 
източник на финансов 
ресурс за банките  
в страната

 Господин Вучков, какъв 
е интересът към депози-
тите сега?

- Интересът към депозит-
ните продукти продължава 
да бъде стабилен. От нача-
лото на кризата до този мо-
мент гражданите са успели 
да увеличат спестяванията 
си с над 4 млрд. лв. Ръстът 
само през последната го-
дина (май 2009-май 2010) е 
близо 15%. Населението се 
превърна в нетен спестител 
и в основен източник на 
финансов ресурс за банките 
в страната. В същото време 
на годишна база фирмени-
те депозити замръзват на 
нивата си от 2009 г. При-
чината за това е, че компа-
ниите използват собствени 
средства, за да продължат 

▶

своята дейност в трудната 
икономическа обстановка, 
в която оперират.

До каква степен инте-
ресът на клиентите към 
депозитите е обвързан с 
лихвените им проценти?

 - В момента клиентите 
не са толкова чувствителни 
към лихвите, колкото бяха 
през 2009 г., просто защото 
на пазара липсват реални 
инвестиции, които да оси-
гуряват сигурен доход от 
поне 8-10%, които в същото 
време гарантират на 100% 
главницата. Депозитната 
война успя също да изкара 
голяма част от парите „под 
дюшеците” и в момента 
шеговито можем да кажем, 
че „буркан банк” изпитва 
ликвидни проблеми.

Ще продължат ли да 
се увеличават депози-
тите през следващите 
месеци?

- Очакванията ни са де-
позитите да продължат 

▶

▶

да се увеличават до края 
на годината, като може 
би темпът постепенно ще 
отслабне. Лек отлив от де-
позитите като форма на 
инвестиране на свободните 
средства може да има при 
първите по-стабилни сиг-
нали, че икономиката се 
възстановява и излиза от 
кризата. Дотогава обаче 
населението ще продължи 
да трупа „бели пари за чер-
ни дни” и да ограничава 
потреблението си.

Как успяват банките да 
привличат клиентите 
за депозитните си про-
дукти? Каква е полити-
ката?

- Политиката ни е непре-
къснато да увеличаваме 
добавената стойност за на-
шите клиенти. Депозитът 
според нас трябва не само 
да осигурява добър доход, 
но и да носи и допълнител-
на полза и гъвкавост. 

Статистиката показ-

▶

▶

ва, че през май интере-
сът е бил най-вече към 
еврови депозити за срок 
от 3 до 6 месеца. Как 
стоят нещата сега и 
кои депозити са най-при-
влекателни (като срок и 
валута)?

- Предпочитанията за ва-
лута не са се променили 
в последните може би 5-6 
години. 

Големите депозити са 
преобладаващо в евро, по-
малките - в левове. Всички 
хора, които могат да заделят 
по-голям ресурс спестява-
ния, задължително държат 
по-голямата част в евро, 
а лева оставят за текущи 
нужди - по разплащателни 
сметки и спестовни влого-
ве или по-малки депозити, 
които ще им трябват в по-
скоро време. Това, което се 
променя, са предпочитани-
ята към срочността, като в 
момента те се изместват от 
3-месечните към 6- и 12-
месечните депозити.

Радослава Димитрова

Блиц Емил Вучков, директор „Продуктова и пазарна политика” в МКБ Юнионбанк

Хората ще продължат да трупат  
„бели пари за черни дни”

Нефинансови предприятия
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април. В края на май те са 
на стойност 2.037 млрд. 
лв., което спрямо април е 
спад от 7.8%. „Клиентите 
вече се ориентират към по-
дългосрочните депозити и 
това е причината статис-
тически новосключените 
депозити да намаляват. В 
тази статистика влизат и 
всички депозити, на които 
им е настъпил падежът и 
са се предоговорили за нов 
период”, обясни Емил Вуч-
ков, директор „Продуктова 
и пазарна политика” в МКБ 
Юнионбанк.

Фирмите в ледове
За разлика от депозитите 
на домакинствата фирме-
ните спестявания се движат 
съвсем бавно. Това е доказа-
телство, че компаниите все 
още са в тежко състояние 
и заделят много малко па-
ри за депозити. През май 
фирмените депозити са се 
увеличили едва с 0.5% на 
годишна база и стойността 
им е 11.972 млрд. лв. „фир-
мените депозити замръзват 
на нивата си от 2009 г.”, 
заяви Вучков. По думите 
му това е нормално, защото 
се компенсира намаленият 
кредитен ресурс към фир-
мите. „Те използват собст-
вените си средства, за да 
продължават дейността си”, 
коментира той.

Доходност и интерес
Близо година лихвите по де-
позитите се движат надолу. 
Средният лихвен процент по 

25.32
▶ млрд. лв. са депозитите 
на домакинствата в края 
на май. Това е увеличение 
от 11.4% на годишна база

Снимка БоБи Тошев
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Депозитите все още привличат      клиентите с пълна сила

Домакинствата 
спестяват предимно 
в евро и за по-дълги 
срокове, а фирмите в 
левове и за по-кратки 
периоди
Домакинствата преместват 
фокуса си и най-интересни 
за тях стават по-дългосроч-
ните депозити, обясниха 
банкери. „В последните 
месеци наблюдаваме тен-
денция към изместване на 
новосключените депозити 
от 3 и 6 месеца  към по-дъл-
госрочни матуритети като 
12 и 24 месеца”, обясни 
Милка Тодорова от ПИБ. 
Според Емил Вучков инте-
ресът се измества от 3- към 
6- и 12-месечните банкови 
спестявания.

интерес
„Големите депозити са 
преобладаващо в евро, по-
малките - в левове”, комен-
тира Емил Вучков от МКБ 
Юнионбанк. Той обясни, че 
всички хора, които могат 
да заделят по-голям ресурс 
спестявания, задължително 
държат по-голямата част в 
евро, а лева оставят за те-
кущи нужди - по разплаща-
телни сметки и спестовни 
влогове или по-малки депо-
зити, които ще им трябват в 
по-скоро време. Той също 
уточни, че се променя сроч-
ността, за която най-често 
се сключват депозитите. 

Данни
Според статистиката на 
централната банка през май 
са направени най-много де-
позити в евро. Общата сума 
на новите еврови влогове 
за срок от 3 до 6 месеца е 
352.3 млн. лв. За левовите 
влогове домакинствата се 
насочват към срок от 1 до 3 

Най-предпочитани са 
дългосрочните влогове

Атрактивните лихвени 
проценти привличат 
клиентите, но те не са 
единствената причина 
за ръста на депозитите в 
последните две години. 
От една страна, в условия-
та на икономическа криза 
банките запазиха своята 
стабилност, а от дру-
га,  гражданите станаха 
по-пестеливи и бизнесът 
стана по-предпазлив в 
инвестиционните си наме-
рения.  

Смятам, че ръстът на 
новопривлечените де-
позити ще бележи много 
плавна тенденция към 
намаляване, като същевре-
менно ще наблюдаваме и 
промени в предпочитания 
матуритет. Предвид тен-
денцията към постепенно 
намаляване на лихвените 
проценти по депозитите 
очаквам засилване на ин-
тереса към по-дългосроч-
ните депозити, особено 
при физическите лица.

Интересът е към  
по-дългосрочни депозити

Различните клиенти 
имат различни предпо-
читания. Интересът към 
евровите депозити ви-
наги е бил много висок. 
В последните месеци 
наблюдаваме тенденция 
към изместване на но-
восключените депозити 
от 3 и 6 месеца към по-
дългосрочни матуритети 
като 12 и 24 месеца. 

Ръстът на 
новопри-

влечените депо-
зити ще бележи 
много плавна 
тенденция към 
намаляване

Милка тодорова,  
директор „Банкиране на дребно” в ПИБ

Позиция

Общата политика е към 
понижение на лихвите

месеца. А общата стойност 
на тези депозити за май е 
235.4 млн. лв.

Фирмите се насочват към 
краткосрочните вложения и 
през май са сключили най-
много нови левови депози-
ти за срок от един ден до 

един месец - 604.7 млн. лв. 
Причината, че банковите 
им спестявания са предим-
но за по-кратки срокове, е, 
че те имат нужда от пари 
за покриване на текущи 
нужди.

радослава Димитрова

През май 15 банки 
са коригирали 
депозитните си 
предложения

Банките продължават да 
поставят акцент върху де-
позитите, показва месеч-
ният анализ на финансо-
вия портал „Моите пари”. 
Трезорите продължиха 
да намаляват лихвите по 
депозитите. А от „Моите 
пари” отчитат, че има и 
леки увеличения при някои 
предложения. 

Посока на движение
Статистиката потвърждава 
тенденцията за намаляваща 
доходност на депозитите. 
Новост през май е, че в тази 
обща тенденция се вклю-

чиха и банки, проявяващи 
пасивност в лихвената си 
политика, а случаите, в ко-
ито банките не са кориги-
рали процентите, лихвите 
по срочни депозити са еди-
нични, отчитат от „Моите 
пари”. 

Променена политика
През май корекции по де-
позитните си предложения 
са направили общо 15 бан-
ки. Повечето са били към 
намаляване на лихвените 
проценти. Най-активна в 
понижаване на лихвени-
те проценти е била МКБ 
Юнионбанк, става ясно от 
справка от „Моите пари”. 
Банката е понижила лих-
вите по десет от предложе- 
нията си. По две коре-
кции са направили Sosiete 

Generale Експресбанк и 
УниКредит Булбанк, БАКБ 
пък е направила 4 коре-
кции. От ПИБ са намалили 
доходността на всички де-
позити, а Тексимбанк има 
нови предложения, които 
са с по-ниски лихви. 

Банка ДСК и ОББ не са 
удължили промоционал-
ните си условия. От Али-
анц Банк България също не 
са удължили сроковете за 
промоционалните си пред-
ложения и лихвите при тях 
стават по-ниски. Политика-
та на ЦКБ пък е - по-ниски 
лихви по депозити за нови 
клиенти на банката. 

Без корекции по депозит-
ните предложения е Рай-
файзенбанк, а Алфа банк 
предлага депозит с по-ви-
сока лихва. 

Нефинансови предприятия

Домакинства

Обем нови депозити (в млн. лв.)
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ствената причина за ръста 
на депозитите в послед-
ните две години”, обясни 
Милка Тодорова. Според 
Емил Вучков в момента 

клиентите не са толкова 
чувствителни към лихвите, 
колкото бяха през 2009 г., 
защото на пазара липсват 
реални инвестиции, които 

да осигуряват сигурен до-
ход от поне 8-10%, които 
в същото време гарантират 
100% главницата.

радослава Димитрова  352.3
▶ млн. лв. са евровите 
спестявания на домакин-
ствата, които са напра-
вени през май и са за срок 
от 3 до 6 месеца

604.7
▶ млн. лв. е стойност-
та на левовите фирмени 
депозити, направени за 
срок над един ден до един 
месец

 Домакинствата спестяват предимно в евро и за 
по-дълги срокове, обясниха банкери
▶
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Събитие
Изложение на 
традиционни 
храни   
От 16 до 18 юли 2010 в 
София ще се състои пър-
вият по рода си региона-
лен форум „Тера Мадре 
Балкани”, който се орга-
низира от Slow Food Бъл-
гария. В събитието ще се 
включат представители от 

повечето балкански стра-
ни и от Италия. Програма-
та предвижда изложение 
на традиционни храни 
пред Университетската 
ботаническата градина на 
ул. „Московска” и конфе-
ренция.  Форумът ще бъде 
съпътстван и с дегуста-
ции на традиционни храни 
- сирена и вина, мед и 
сладка, демонстрация на 
карвинг върху плодове и 
зеленчуци и др.

Slow Food като антипод на 
fast food културата превръща 
потребители в съпроизводители

Бързай бавно

Цитат

 десислава димитрова,  
координатор на Slow Food за България

Имаме уникални продукти с го-
лям икономически потенциал. Те 

трябва да се защитят, както го 
правят в държавите в ЕС

Не, не става дума за това колко часа обядваш или колко бавно дъвчеш храната си. Става 
дума за това какво ядеш и дали наистина се наслаждаваш на вкуса му. Това обяснява 
с усмивка д-р Десислава Димитрова, координатор за България на движението Slow 
Food, което напоследък доби популярност. Slow Food е антиподът на бързото хранене 
и на целия нехаен и безотговорен начин на живот, който върви ръка за ръка с него. 
След годините на бум на бързото хранене все повече хора започват да се замислят 
как и с какво се хранят, откъде идват продуктите, какво е тяхното послание. Затова и  
подобни организации намират все повече своето място под слънцето. 

Good, clean & fair
Eкогастрономическа организация Slow Food е основана в Италия преди 21 години. 
Америка даде на света бързото хранене, Италия пък ще даде бавното, казва основателят 
на движението Карло Петрини. Философията на Slow Food се заключва в три думи - 
good, clean & fair. Good се отнася до качеството на храната и вкуса й, clean е чистотата 
- да е произведена по природосъобразен начин, без изкуствени добавки и ГМО, а fair 
е социалният елемент - справедливо възнаграждение и подкрепа за производителя, 
за местната общност и за културата, която носи храната, обяснява Деси Димитрова. 
Днес организацията има над 85 хил. членове в 132 страни. В България те са около 
стотина - малки производители, местни ресторантьори, готвачи и др. 

Локално, уникално и вкусно
Всъщност организацията работи не за да ни поучава как да се храним, а за да 
предотврати изчезването на местните кулинарни традиции и да ги популяризира. 
Както и да събуди интерес у хората към качествената храна, нейния произход и 
връзката й с общностите, които я произвеждат. Така потребителите се превръщат в 
съпроизводители, тъй като с избора си стимулират малките производства в различни 
части на света. 

Ако тази философия ви интересува, можете да започнете с една разходка до 
Университетската ботаническа градина на ул. „Московска” следващия уикенд, където 
Slow Food организира изложение на традиционни храни от целия Балкански регион. 
Между 16 и 18 юли ще има още и дегустации на сирена и вино, както и на интересни 
видове мед и сладка. 

Червена книга  
на храните
Друго, което организацията прави, е да се бори за законова регулация за нестандартните 
традиционни храни, които са защитени от изчезване. Например зеленото сирене от 
Черни Вит. Това е уникален продукт, който развива вид благородна плесен, подобна 
на тази по синьото сирене. Проблемът е, че то е извън хигиенния стандарт за 
производство, тъй като се прави от непастьоризирано мляко, плесента притеснява 
регулаторните органи и т.н. Същият проблем има и семейство, което пази уникална 
семейна рецепта за сурово-сушен колбас.

„Българското законодателство не е гъвкаво и иновативно. Да, тези продукти 
са нестандартни, но точно в това е шансът. В Италия например има специална 
комисия, която се грижи за тях. Там има над 4000 продукта с особен статут - това 
са специалитети, с които Италия популяризира определени свои региони, които се 
предлагат и продават само там и които са в основата на един различен туристически 
продукт. Искаме и в България това да се случи, то ще помогне на туризма, на местните 
икономики и т.н.”, казва Десислава Димитрова. По думите й у нас има твърде много 
забрани, които пречат на производителите. Време е държавата да спре да забранява, 
а вместо това да започне да въвежда правила и да регулира изключенията.

„Съкровищница  
на вкусове” 
Съкровищницата на вкусове е каталогът на организацията с традиционни 
гастрономически продукти с икономически потенциал, които са застрашени от 
изчезване. В България също има такава съкровищница с уникални продукти като 
зеленото сирене и смилянския боб например. Как помага това на местните общности? 
„През 2004 г. в Смилян имаше два ресторанта и те предлагаха само чорба от смилянски 
боб и салата с боб. Но работейки с тях, нещата започнаха да се променят, най-вече 
започна да се променя мисленето на хората. Те разбраха, че този продукт е шанс 
да привличат туристи и да се развиват. Сега там има фестивал на смилянския боб, 
ресторантите предлагат уникални специалитети, а местната кооперация успя да се 
пребори и за запазен знак на продукта”, разказва Деси Димитрова. 

Понякога е нужно просто да подкрепиш някого, да повдигнеш самочувствието 
му и да го накараш да повярва в себе си. После следва много работа, но целта вече 
изглежда възможна.

Ани Коджаиванова
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